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СИЫР САНЫ 1990 ЖЫЛДАҒЫДАН КЕМІДІ
Ұлттық статистика бюросының дерегінше, 2024 жыл-

ғы 1 мамырдағы жағдай бойынша құстың саны 46 мил-
лион 407,3 мың басты құрады. 2023 жылғы ұқсас кезеңде 
46 мил лион 154,8 мың болған.

Қой мен ешкі саны 26 миллион 500 мыңға дейін құл-
ды рады. Салыстырып қарасақ, 2023 жылғы 1 мамырда 
олар 27 миллион 616,3 мың бас болған. Яғни, бір жыл 
ішін  де ұсақ мал 1 миллион 116,3 мыңға азайды.

!рине мал сойылмай тұрмайды. Дегенмен союға 
тап сырыл ған барлық мал мен құстың саны сонша #скен 

жоқ: 2023 жылғы т#рт айда тірідей салмақта союға #т кі-
зіл  ген мал дың жалпы салмағы 596,8 мың тонна болса, 
2024 жыл ғы т#рт айда 605,9 мың тоннаны құрады. Айыр-
ма шылық 9 мың тоннадан сәл асады. Ал бұл есепке қой 
мен ешкі ғана емес, ірі қара мал да кіретінін ескеру қажет. 

Сонымен қатар сиыр саны да кеміп кетті: 2023 жылғы 
1 ма  мырда 9 мил лион 864,6 мың ірі қара болса, 2024 жыл-
ғы 1 мамырда 9 миллион 698,5 мыңы ғана қалды. Дәлірек 
айт  қанда, 166 мың басқа азайды.

(Жалғасы 4-бетте)

ВЬЕТНАМНЫҢ ЖАҢАДАН САЙЛАНҒАН 
ПРЕЗИДЕНТІН ҚҰТТЫҚТАДЫ

СИНГАПУР РЕСПУБЛИКАСЫНА 
МЕМЛЕКЕТТІК САПАРМЕН БАРАДЫ

�асым-Жомарт То�аев То Лам�а Вьетнам Социалистік Рес-
пуб ликасыны� Президенті болып сайлануына орай �$тты�тау 
жеделхатын жолдады.

Мемлекет басшысы Вьетнам Президентінің алдағы барлық баста-
ма сына табыс, ал достас вьетнам халқына бақ-береке тіледі.

«Сіз осы лауазымда қызмет еткен кезеңде ғажап еліңіз одан әрі 
гүл деніп, үйлесімді және орнықты қоғам құру жолында тұрақты дами 
бере тініне сенімдімін. Қазақстан мен Вьетнамды #зара сенім мен 
ор тақ мүддеге негізделген тығыз қарым-қатынастар байланыстырады. 
Елдеріміздің мүддесі жолындағы к#пқырлы ықпалдастықты #ркен-
дету үшін жаңа мүмкіндіктерді Сізбен бірлесіп пайдалануға дайын-
мын», – деп жазылған жеделхатта.

Мемлекет басшысы 23-24 мамыр к)ндері Президент Тар-
ман Шанмугаратнамны� ша�ыруымен Сингапур Рес пуб ли ка-
сына мемлекеттік сапармен барады.

 Сапар аясында Қасым-Жомарт Тоқаев Сингапурдың жоғары 
басшылығымен, халықаралық ірі компаниялардың жетекшілерімен 
бірқатар кездесу #ткізеді және Қазақстан-Сингапур бизнес форумы-
ның жұмысына қатысады деп жоспарланып отыр.

ТОТЫДАЙ ТАРАНҒАН 
ТҮРКІСТАН

СЫҢҒЫРЛА, 
СЫРЛЫ ҚОҢЫРАУ

БЕТ БЕТ
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Ерекше стильдегі Жастар орталы�ында ар-
найы демалыс айма�ы, стрит-воркаут ала�ы, 
амфитеатр, электронды кітапхана б5л месі 
�$ры лып, )йірмелерге арнал�ан б5л мелермен, 
ша �ын спортзал және к5п функ ционалды зал-
дармен �амтылма�. 

7мірді� е� бір ала�сыз, е� бір ба�ытты сәт-
те ріні� куәсі бол�ан алтын $я – мектеп кім-кімге 
болса да ысты�. Шетелдерде де мектеп бітіру 
ке шін тойлауды� 5зіндік дәст)рі бар. Мәселен, 
Шве цияда о�ушылар 5з мектебіні� алдында 
шеру летіп, міндетті т)рде ән шыр�айды.

�аза�станда мал басы кеми бастады. М$ны� да 5зіндік себебі бол�анмен, әу баста�ы сана�та 
да ол�ылы� бар екені аны�талды. Есеп-�исап�а алын�ан малды� азаюына біріншіден, �ыста�ы 
Ар �ада�ы ж$т пен к5к    темде 17 облысты� басым к5пшілігін жап�ан тас�ын су әсер етіпті. Екін-
шіден, $рлы�-�арлы� та тыйылмай т$р.  =шіншіден, айма�тарды� �атты «�осып жаз�аны» аны�-
тал ды. Осы�ан орай =кімет барлы� малды жаппай �айта санап шы�ады. Б$л нау�ан�а дайын ды� 
ж)ріп жатыр.

МАЛ АЗАЙЫП БАРАДЫ 
МАҢАЙДАҒЫ

Біріккен Араб @мірліктеріні� Абу-Даби �аласы дзюдодан рейтингілік әлем чемпионатын 
�абылдап жатыр. Жарысты� ал�аш�ы к)нінде �ор жын�а бір �ола т)сті. Екінші к)ні татамиге 
шы��ан бес балуан да бірінші ай налымнан аса алмады. =шінші к)нгі нәтиже де к5�іл 
к5ншітпейді.

СМЕТОВСМЕТОВ
ҚАШАНҒЫ СҮЙРЕЙДІ?ҚАШАНҒЫ СҮЙРЕЙДІ?

Кешегі 5ткен Мәжілісті� жалпы отырысында 
депутаттар �ара�ан за� жобасыны� топтамасы адам 
саудасына �атысты болды. Былтыр�ы мамыр айынан 
бері Парламентті� Т5менгі палатасында жат�ан )ш 
бірдей за� жобасын =кімет $сын�ан болатын. Осы 
жолы екінші о�ылымы 5ткен �$жатта к5птеген 5згеріс 
пен толы�тыру бар. Соны білмекке Мәжіліс депутаты, 
За�нама және сот-�$�ы�ты� реформа комитетіні� 
м)шесі Марат Бәшімовті ә�гімеге тарт�ан едік.

ҚАЗАҚСТАНДА АДАМ 
САУДАСЫНА ОРЫН ЖОҚ

ОЙЫН ОЙНАҒАН ОЗАДЫ

– Марат Советұлы, бүгінгі отырыста �кімшілік құқық бұзу шылық кодекске толықтырулар, 
кейбір заңнамалық ак тілерге *згерістер мен толықтырулар және «Қазақстан Рес пуб ли касындағы 
адам саудасына қарсы іс-қимыл туралы» заң жо басы қаралды. Бұл мәселе неліктен ортақ 
топтастырылмай отыр?

–  Адам құқықтары саласындағы халықаралық шарттар талап ететіндей, адам саудасына 
қарсы күрес туралы жеке заң Қазақстанда бұған дейін болған емес. Сондықтан да оны 
халықаралық құқықты ескере отырып, әзірлеп шығару қажеттілігі туындап отыр. Осы ретте 
біз қарастырып отырған үш құжаттың негізгісі – «Қазақстан Республикасындағы адам 
саудасына қарсы іс-қимыл туралы» заң жобасы оның ұйымдық-құқықтық негіздерін 
анықтауды к#здейді. Олар – адам саудасына қарсы күрес саласындағы уәкілетті органдарды 
құру және олардың құқықтары мен міндеттерін белгілеу, анықтамалық сипаттарын 
халықаралық стандарттарға сәйкестендіру, жаңа ұғымдарды, адам саудасына қарсы күрес 
субъектілері мен олардың құзыреттерін қолданысқа енгізу, осы саладағы проблемаларды 
анықтау мақсатында тәуекелдерді бағалау (деректер жинау) құралын іске қосу.

Құжатта халықаралық қолданыстағы «адам саудасының ықтимал құрбаны» деген ұғым 
нақты айқындалған. Олар – материалдық, психологиялық немесе #згедей де тәуелділік 
салдарынан зорлық-зомбылықтың немесе қинау мен қанаудың объектісіне айналуы мүмкін 
адамдар, яки кәмелеттік жасқа толмаған немесе егде жастағы жетім, қараусыз, жүкті, мүгедек, 
психикалық ауру, есірткі, алкоголь немесе психотроптық заттарға салынған, жұмыссыз, 
құжатсыз, баспанасыз, сондай-ақ тұрақсыз к#шіп-қонған жағдайы нашар жандар.

(Жалғасы 3-бетте)

Халықаралық дзюдо фе-
де рациясы бекіткен ережеге 
сай, әлем чемпионаты рей-
тин  гілік ұпай бе ретін мау сым-
дағы ең соңғы турнир. Осы 
жа рыста балуандар Париж 
ойындарына апаратын соңғы 
билеттерді қалтаға салмақ. 
Олим пиадаға жолдама мәсе-
ле сін шешіп алған кейбір 
әлем үздіктері мұнда келген 
жоқ. Десе де, жер жүзі нің 
мық тылары әлемдік додадан 
сырт қалмауға тырысқан. Қа-
з ақстан командасы да Абу-
Да би ге үлкен үмітпен аттан-
ды. Былтырғы сында жүлдесіз 
қалған соң Олимпиада қар-
саңында жан  күйер к#ңілінен 
шығу бар лығына да маңызды 
еді. Бірақ жарыс қарсаңында 
фе дерация үлкен даудың ше-
тін шығарды. 

7

ЖаEан жо�ары жылдамды�пен дамып келеді. 7ркениет к5ші ал�а оз�ан сайын 
�$н дылы�тар да жа�ару )стінде. Б$рын к)лкілі, баланы� ермегі секілді к5рінген 
д) ниелер б)гінде б$�аралы� сипат�а айналып келеді. Цифрландыру )рдісі �ар-
�ын ды ж)ріп, �аржы, медицина, әскери сала, білім беру салаларына және 5зге 
де �о�амды� барлы� сала�а тікелей және жанама негізде жылдам кірігіп )л гер ді. 
Б$�ан бір �ана мысал ретінде киберспортты атаса� болады. Б$л спорт т)рінен де 
әлем �азір алды��ы саптан к5ріну )шін барын салып, тіпті беделді алпауыт ком-
паниялар �аржыларын �$йып, демеушілік етуде. Ендеше киберспорт дегеніміз 
не? Ол саланы� еліміздегі ахуалы �андай? Осы с$ра�тар�а жауап іздеп к5релік...
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�з с�зінде Мәулен �шімбаев қоғамда дұрыс 
құндылықтарды дәріптеу, оқу мәдениетін қа-
лып тастыру және білім беру саласын ілгерілету 
бағытында кітапханалардың атқаратын р�лі зор 
екенін атап �тті. Сондай-ақ палата Спикері осы 
саладағы �зекті мәселелерге де тоқталып, бүгінде 
оларды шешу жолында барлық деңгейде жүйелі 
және кешенді жұмыс жүргізіліп жатқанын айтты.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаев тың бастамасымен соңғы жылдарда елі-
міз де кітапханаларды дамыту, бұл бағытта жаңа, 
кре ативті жобаларды іске асыру жұмыстары жүр-
гізіліп жатыр. Соның аясында Астана мен Алма-
тыда тәулік бойы жұмыс істейтін заманауи кі-
тап  ханалар салынады. Ұлттық кітап күнін бекіту 
мәселесі де талқыланып жатқаны белгілі. Сон-
дай-ақ бүгінде «Ауыл кітапханаларына 100 кітап» 
атты акция �ткізілуде. Бұл бастамаға сенаторлар 
да �з үлестерін қосып жатыр», – деген Мәулен 
�шім баев ел ертеңіне бейжай қарамайтын аза-
мат  тарды жаңа акцияға үн қосып, оған белсенді 
қа тысуға шақырды.

Сонымен қатар Сенат Т�рағасы кітапхана-
шылардың мәртебесі мен беделін арттыру мәсе-
лесінің маңызды екенін айтты. Бүгінде мектеп 
кітапханашылары Педагог мәртебесі туралы 
заңда қарастырылған жеңілдіктер мен қолдаудың 
игілігін к�ре алмай отырғанын ескерсек, бұл 
�зекті проблема екені анық.

Кездесуде елордадағы Орталық балалар және 
жас�спірімдер кітапханасының қызметі туралы 
да с�з болды. Онда шығармашылық кездесулер 
�т кізетін зал, коворкинг орталық, �лкетану сек-
торы және кітап оқуға жетелейтін басқа да тың 
бастамалар қарастырылған.

Айта кетейік, Орталық балалар және жас-
�спірімдер кітапханасы 1975 жылдан бері жұмыс 
істеп келеді. Ол – Астанадағы ең ірі кітапха-
налардың бірі. Кітап қорында 167 мың кітап бар. 
Ал оқырмандар саны 8 мың адамға жетеді. Был-
тыр жүргізілген ж�ндеу жұмыстарының нәти-
жесінде кітапхананың материалдық-техни калық 
базасы мен жиһаздары жаңғыртылды. Сондай-ақ 
нысанның қасбеті жаңарып, жоғары жылдам-
дықты интернетпен қамтамасыз етілді.

КІТАПХАНАШЫЛАР БЕДЕЛІН 
КӨТЕРУДІҢ МАҢЫЗЫ ЗОР

Сенат Т�ра�асы баста�ан палатаны� бір топ депутаты Астана �аласы орталы�тан-
дырыл�ан кітапханалар ж$йесіні� �ызметімен танысты. *азір атал�ан ж$йе 22 кітап-
хананы біріктіреді. Сенаторлар о�у залдарына арнайы барып, кітап �орына назар 
аударды. Сондай-а� олар кітапхана �ызметкерлерімен бірге елімізде б/л саланы 
дамыту және халы�ты� кітап о�у�а деген �ызы�ушылы�ын арттыру мәселелерін 
тал�ылады.

Бүгін Иран халқы тік ұшақ апатынан қайтыс 
болған Президент Ибрахим Раисимен қоштасты. 
Пре зиденттер сарайында �ткен к�ңіл айту және 
құрмет к�рсетуге арналған іс-шараға Қазақстан 
делегациясын Мәжіліс т�рағасы Ерлан Қошанов 
бастап барды.

Палата спикері Иран Ислам Республикасы 
вице-президенті  Мохсен Мансуримен және мем-
лекеттің жоғары саяси басшылығымен кездесіп, 
Қазақстан Президентінің атынан бүкіл Иран 
хал қына, сондай-ақ қаза тапқан адамдардың 
от басыларына к�ңіл айтты.

– Біздің Президентіміз бұл суыт хабарды 
терең күйзеліспен қабыл алды. Иранның Жоғары 
лидері �ли Хаменеи мен Иран халқына қ�ңіл 
айту хаттарын жолдады. Сонымен қатар, кеше 
Иранның Астанадағы Елшілігіне барып, к�ңіл 

айту кітабына жазба қалдырды. Ибрахим Раиси 
Қазақстан мен Иран арасындағы �зара сенімге 
негізделген достық байланыстардың дамуына 
зор үлес қосқан тұлға ретінде біздің жадымызда 
сақталады, – деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс спикері Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың достас Иранмен се-
німді серіктестік пен тығыз әріптестікті нығай-
туға ерекше мән беретінін атап �тті.

– Осындай қиын кезеңде Астанадағы ел-
шілігі мізге барып, біздің халқымызға қолдау 
к�р сеткені және Иранның Жоғары лидері �ли 
Хаменеи мен халқымызға қ�ңіл айту хаттарын 
жолдағаны үшін Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаевқа алғысымыз шексіз. Мұны 
ешқашан ұмытпаймыз. Алдағы уақытта қарым-
қатынасымызды да дамыта беруге мүдделіміз, 
– деді Мохсен Мансури. 

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРМАСЫМЕН 
ЕРЛАН ҚОШАНОВ 
ИРАН БАСШЫСЫМЕН 
ҚОШТАСУ РӘСІМІНЕ ҚАТЫСТЫ

Мемлекет басшысы *асым-Жомарт То�аевты� тапсырмасымен Мәжіліс т�ра�асы 
Иран Ислам Республикасына ж/мыс сапармен барды. Тегеранда Ерлан *ошанов 
Президент Ибрахим Раисиды� �айтыс болуына байланысты к��іл айту және �/рмет 
к�рсетуге арнал�ан іс-шара�а �атысты.

Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан 
*ошановты� т�ра�алы�ымен жал-
пы отырыс �тті. Онда депутаттар 
«*аза�стан Республикасында�ы 
адам саудасына �арсы іс-�имыл 
туралы» және электромобиль 
инфра�/рылымын дамыту туралы 
за�дарды екінші о�ылымда �а-
был дады. Сонымен �атар эко-
номика лы� �/�ы�б/зушылы�-
тарды одан әрі �ылмысты� си пат-
тан арылту мәселелері бойынша 
за� жобасы бірінші о�ылымнан 
�тті.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

Қазақстанда бұған дейін адам сауда-
сымен күрес туралы жеке заң болған 
жоқ. Жұмыс тобының жетекшісі Марат 
Бәшімов осы себепті бұл жолы қарас-
тырылып отырған түзетулер халық ара-
лық құқық нормаларын ескере оты рып, 
отандық заңнаманы жетілдіру қажет-
тігіне байланысты әзірленгенін айтты. 
Жаңа заңда алғаш рет «адам саудасының 
ықтимал құрбаны» түсінігі анықталған. 
«Адамды қанау» түсінігі мәжбүрлеу 
әдістерін кеңейту тұрғысы нан халық-
аралық конвенцияларға сәй  кестен-
діріл ген. Осы саладағы уәкі летті орган-
дар ретінде Ішкі істер ми нистрлігі мен 
Еңбек және халықты әлеу меттік қорғау 
министрлігі таныл ған. «Жекелеген 
азаматтар қоғамдық орындарды ластау 
сияқты құқықбұ зушылықтарды жа-
сауын жалғастырып, �здерінің әдеп-
сіздігі мен мәдениет сіздігін к�рсетуде. 
Осыған байланысты депутаттар ван-
да лизм, ғимарат тарды, қоғам дық 
орын дарды бүлдіру және б�теннің мүл-
кін жою әрекеттері үшін жазаны қатай-
туға бағытталған түзету лер енгізуде. 
Мәселен, 294-бап «Ванда лизм» бойын-
ша жаза күшейтілді» дейді депутат 
Марат Бәшімов.

Талқылау нәтижесінде депутаттар 
«Адам саудасына қарсы күрес туралы» 
заңды ілеспе түзетулерімен екінші оқы-
лымда қабылдап, Сенаттың қа рауына 
жолдады.

Мәжілісмендер экологиялық таза 
к�лікті танымал ету және электро-
мобильдерге арналған инфрақұры лым-
ды дамыту мәселелері туралы заңды да 
екінші оқылымда қабылдады. Жұмыс 
тобының жетекшісі Арман Қалықовтың 
айтуынша, заң аясында «электро мо-
биль» және «электрқуаттау станция сы» 
жаңа ұғымдары енгізіледі. Жолдар ды 
жобалау кезінде электр қуаттау стан-
ция лары үшін б�лек орын дар б�лу, 

тұр ғын және қоғамдық аймақ тарда, 
сондай-ақ ерекше қорғалатын аумақты 
жоспарлау жобасында электр желілеріне 
қол жеткізе алатын электрқуаттау стан-
циялары бар тұрақтар орналастыру 
жоспарлануда. Электромобиль иелері 
автотұрақ ақысын т�леуден боса тыла-
ды. Электрқуаттау станция ларымен 
жаб дықталған орындарда к�лік құрал-
дарын тоқтату немесе қою ережелерін 
бұзғаны үшін әкімшілік жауапкершілік 
енгізіледі.

«Екінші оқылымда депутаттар об-
лыстың, республикалық маңызы бар 
қаланың, астананың және ауданның 
әкімдігіне электрқуаттау станцияларын 
орналастыру туралы шешім қабылдау 
ж�нінде құзырет беруге, электрқуаттау 
станцияларын электр желілеріне �з бе-
тінше қосуға тыйым салуға қатысты 
тү   зе тулер енгізді», – деді А. Қалықов.

Сондай-ақ депутат автобус және 
трол лейбус жүргізушілерінің жасын 23 
жасқа дейін т�мендету және оларға ке-
мінде 3 жыл, ал D1 кіші санатындағы 
жүр гізушілер үшін 1 жылдан кем емес 
жұ мыс �тілін белгілеу нормалары қа-
рас  тырылғанын айтты.

Мәжіліс экономикалық құқықбұзу-
шылықтарды одан әрі қылмыстық 
сипаттан арылту және заңсыз жолмен 
алынған кірістерді заңдастыруға (жы-
лыс татуға), терроризмді қаржылан-
дыруға қарсы іс-қимыл туралы заң 
жо басын �кімшілік құқық бұзушылық 
ту ралы кодекске енгізілетін ілеспе түзе-
ту лерімен бірінші оқылымда мақұл-
дады. Түзетулерді депутаттар Мемлекет 
басшысының 2023 жылғы 1 қыркүйек-
тегі «�ділетті Қазақстанның эко но-
мика   лық бағдары» атты жолдауы мен 
эко номиканы ырықтандыру шаралары 

туралы Жарлығын орындау мақсатымен 
әзірледі. Аталған заң жобасы бойынша 
жұмыс тобының жетекшісі Абзал Құс-
пан баяндама жасады.

«Қылмыстық кодекстің 219 (кре дитті 
заңсыз алу немесе бюджеттік кре дитті 
мақсатсыз пайдалану) және 241 (Бухгал-
терлік есеп және қаржылық есептілік 
туралы заңнаманы бұзу) бабы толық 
қылмыссыздандырылады. Қыл мыс тық 
кодекстің 234-бабы (эконо мика лық 
контрабанда) �ҚБтК-нің 551-бабына 
к�шіріле отырып және ҚК 236-бабы 
(кедендік баждарды, кедендік алымдар-
ды, салықтарды, арнайы, дем пингке 
қарсы, �темақы баждарын т� леу ден жал-
тару) ішінара қылмыссыз дан дырылады. 
Олар үшін қылмыстық жа уапкершіліктің 
шегі ұлғайтылады», – деді А.Құспан.

Сондай-ақ тиісті акт не қорытын-
дыларында қылмыстық құқықбұзу-
шылық белгілерінің болуын к�рсететін 
жеткілікті деректері бар қорытынды 
қоса берілмеген, актілерге қатысты 
жоғары тұрған органға не сотқа шағым 
жасалған кезде, есепке жазылған салық 
сомалары толық ерікті түрде �телген 
кезде істерді тіркеуге жол берілмейді. 
Норма кәсіпкерлерді қылмыстық жа-
уап кершілікке тартудың әділ механи-
змін енгізу мақсатымен енгізіледі. Заң 
аясында Президенттің «Мемлекеттік 
аппараттың қызметін бюрократиядан 
арылту ж�ніндегі шаралар туралы» 
Жар лығын орындау мақсатымен «Қыл-
мыстық жолмен алынған кірістерді 
заң  дастыруға (жылыстатуға) және тер-
роризмді қаржыландыруға қарсы іс-
қимыл туралы» заңына қылмыстық 
жол  мен алынған кірістерді заңдас тыру-
ға (жылыстатуға) және терроризмді 
қар жы ландыруға қарсы іс-қимыл ту-

ра лы заңнаманың мақсаттары, міндет-
тері мен қағидалары белгіленеді.

 Сонымен қатар депутаттар спорт-
тық бағыттағы жылқылардың қазақы 
тұқымын сақтау және �сімін молайту 
мәселелері бойынша түзетулерді қа-
былдады. Депутат Айдарбек Қожа-
назаров тың айтуынша, заң отандық 
спорт тық жылқылардың тұқымын 
қал     пына келтіріп, оның асылтұқымды 
қа    сиеттерін мемлекеттік қолдауға ба-
ғытталған.

 «Түзетулерде қостанайлық жылқы 
тұқымын сақтауға және �сімін молай-
туға бағытталған іс-шараларды суб-
сидия лау к�зделген. Олар – асылтұқым-
ды орталықтардың шетелдік селекция-
ның спорттық бағытындағы асыл тұ-
қым ды айғырларды сатып алу, асыл 
тұ   қымды аналық мал басымен селек-
ция  лық-асыл тұқымдық жұмыс жүргізу 
және оларды ұстау бойынша шығын-
дарды �теу», – деді А.Қожаназаров.

Жалпы отырыста Мәжіліс Түркі 
мемлекеттері ұйымына мүше мемле-
кеттердің үкіметтері арасындағы оңай-
латылған кеден дәлізін құру туралы 
келісімді ратификациялады. Құжатқа 
тараптар 2022 жылдың 11 қарашасында 
Самарқандта қол қойды. Заңды депу-
таттарға Қаржы министрі Мәди Тәкиев 
таныстырды. Жұмыс тобының жетек-
шісі Еркін �бі л Келісімнің оңай-
латылған кеден дәлізі аясында сауда 
операторлары тасымалдайтын жүктер 
ту ралы ақпарат алмасуға мүмкіндік 
бе ре тінін айтты. Кедендік ресімдеудің 
басым тәртібі мен �ткізу пункттерінде 
кедендік жете тексеруді қолданбау 
сияқты жеңілдіктер қарастырылған.

Мәжіліс комитеттері жаңа заң жоба-
ларын жұмысқа қабылдады. Олар: бир-
жа саудасы мәселелері бойынша, тұр-
ғын үй-коммуналдық шаруашылық 
мә  селелері бойынша заң жобасы мен 
оған ілеспе түзетулер, сондай-ақ Дү-
ниежүзілік сауда ұйымын құру туралы 
Марракеш келісіміне (Балық аулау суб-
сидиялары ж�ніндегі келісім) �згеріс 
енгізу туралы хаттаманы рати фикация-
лау бойынша заң жобасы.

 Жалпы отырыс соңында мәжіліс-
мендер мемлекеттік органдарға �зекті 
әлеуметтік-экономикалық мәселелер 
бойынша 8 депутаттық сауал жолдады. 
Мәселен, «AMANAT» фракциясы мү-
шесі, депутат Нұрсұлтан Байтілесов 
Пре мьер-Министрдің орынбасары Та-
мара Дүйсеноваға жолдаған сауалында 
соттағы аудармашылардың мәселесін 
к�терді. 

«Сот т�релігінің әділдігі, тарап-
тардың теңдігі аудармашының кәсіби 
біліктілігіне байланысты. Ал білікті 
маманды тарту оның �тем ақысына тә-
уелді. Қазір азаматтық және әкімшілік 
істер бойынша аудармашыларға т�лем 
Үкіметтің 1992 жылғы қаулысы негі-
зінде жүргізіледі. Оған сәйкес 1 бетті 
аударғаны немесе 1 сағаттық жұмысы 
үшін 369 теңге т�ленеді. Ал егер процесс 
жарты сағатқа созылса, онда т�лем осы 
соманың жартысын құрайды, яғни 180 
теңге. Қазақстан нарығында 1 парақ 
мәтіннің, 1 сағаттың аударма жұмысы 
5 мың теңгеден жоғары бағаланады. Ал 
син хрондық аударма құны 10 мың тең-
геден басталады. Жақында �ткен қо-
ғам дық резонанс тудырған іс бойынша 
аударма қызметінің сапа деңгейіне  куә 
болдық. Бүгінгі күні сот ісіне тартылған 
аудармашылар осындай т�мен м�л-
шердегі т�лемге байланысты қызмет 
к�рсетуден бас тартады. Нәтижесінде, 
сот процестері кешіктіріліп, хатшылар 
басқа аудармашыларды іздеп, оларға 
қызмет к�рсетуге жалынуға тура келеді. 
Осыған орай, қазіргі нарықтық заман-
ның деңгейіне сәйкес аудармашылардың 
�темақысын қайта қарау қажет деп 
санай мын», – деді ол.

Келесі бір депутат, «AMANAT» пар-
тиясы фракциясының мүшесі Данабек 
Исабеков отандық анимация жайын 
к�терді. 

«Біздің балалар жат ел идео логия-
сының құрбанына айналып, �зінің 
ұлттық болмысына жат, санасына сай 
келмейтін �німдерді тұтынуда. �йткені 
біздің ел анимация саласында мақтана 
алмайды. Қазір жас�спірімдер шетел 
анимациясын �зінің т�л туындысындай 
тұтынып, қалың қазақ отырған ауыл-
дағы бесік балаларының тілі не орыс, 
не ағылшын тілінде шығуда. �йткені 
отандық анимацияда тың ой, жаңашыл 
жаңалық жеткізуі жағы кемшін. Сол 
себепті еліміздегі анимация саласына 
жаңа серпін беріп, Үкімет ұлттық ани-
мация �німдерін субсидиялау к�ле мін 
арттыруы керек. Елдегі мультип лика-
тор маманын даярлайтын оқу орындары 
2D анимациясы бойынша білім берумен 
шектелмей, 3D форматты игеруге ба-
сым дық беруі міндет. Кәсіби сценарист 
пен талантты суретшілер және IT ма-
ман дар бірлесе жұмыс істеп, сапалы 
ани  мациялық �німдер дайын дауды 
жол ға қою маңызды. Анимация сала-
сын заманауи талаптарға сай дамы ту 
үшін IT мамандарды тарта оты рып, 
идео логтар мен психологтер, керек бол-
ған жағдайда педагогтерді тартуды 
ойлас тыру �зекті. Мәдениет және спорт 
министрлігі мен Оқу-ағарту минис-
трлігі бірігіп, отандық анимацияны 
да мытуда концепция дайындауы ма-
ңыз ды», – деді ол.

ВАНДАЛИЗМ ҮШІН ЗАҢ ҚАТАҢ



Жұмыс тобының жетекшісі, «AMANAT» 
партиясының фракция мүшесі, Мәжіліс 
депутаты Аманжол �лтай заң жобасының 
мақ саты – қостанайлық жылқы тұқымы-
ның тектік қорын сақтау, сондай-ақ оның 
са пасын жақсарту және мал басын к$ бей-
ту үшін селекциялық және асылтұ қым  дық 
жұмыстар жүргізу екенін атап $тті.

«Заң жобасында «Асылтұқымды 
жануар» және «Тұқым стандарты» ұғым-

ГЕНДЕРЛІК САЯСАТ ТӨҢІРЕГІНДЕ  
ТӘЖІРИБЕ АЛМАСТЫ
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да  рына $згерістер енгізілді, осыған сәйкес 
асылтұқымды жануарлардың фенотиптік 
және $німділік к$рсеткіштерімен қатар, 
жылқылардың жұмысқа қабілеттілігіне, 
еп тілігі, т$зімділігі сияқты басқа да пай-
да лы қасиеттер тұқым стандартына жат-
қы  зылады. Қолданыстағы мемлекеттік 
қол   дау шаралары тек $німді жылқы шар-
уа  шылығын қолдауға ғана бағытталғанын 
айта кеткен ж$н. Бұдан басқа заңнамалық 

түзетулерге сәйкес отандық жылқы тұқы-
мын сақтауға және $сімін молайтуға ба-
ғыт  талған іс-шараларды субсидиялау 
к$з    делген», – деді депутат.

Қостанай жылқысы 1951 жылдан бері 
реестрге енгізілген.  Селекциялық жұмыс-
тар  дың нәтижесінде ол халықаралық 
дең гейде $те мықты жылқы тұқым дары-
ның қатарына қосылды. Алайда кейінгі 
жыл дары аталған тұқымға аса мән беріл-
ме гендіктен, заңнамалық тұрғыда қорғал-
ма ғандықтан, бұл тұқым бүгінде жойылып 
кетудің алдында тұр. Қазір республикалық 
палатада тіркелген небәрі 278 ғана Қоста-
най жылқысы бар. 

�зірленген заң жобасы басқа да жыл-
қы тұқымдарын мемлекеттік деңгейде 
қор ғап, қамқорлыққа алуды к$здейді.

Заңнамалық түзетулерде қостанайлық 
жыл қы тұқымын сақтауға және $сімін 
мо  лайтуға бағытталған бірқатар іс-шара-
ны субсидиялау к$зделген:

– асылтұқымды орталықтардың шет -
ел дік селекцияның спорттық бағы тын дағы 
асыл тұқымды айғырларды са тып алуы; 

– асылтұқымды аналық мал басымен 
се лекциялық-асылтұқымдық жұмыс жүр-
гізу;

– оларды ұстау бойынша шығындарды 
$теу.

Бұл заң жобасы ат спорт түрлерін, 
нақ    тырақ айтқанда, жамбы ату, теңге ілу, 
ау  дарыспақ, бәйге, к$кпар секілді ұлттық 
спорт түрлерін насихаттауға және дамыту-
ға мүмкіндік береді.

сы мызда сәтті жүзеге асырылып, 14 600-
ден астам азамат оқытылды. Ал биылғы 
жыл дың 4 айында облыста т$рт мыңнан 
ас там азамат білімін шыңдайды», – деді 
Ал тынсары Дүйсенбекұлы.

Айта кету керек, үш күндік семинар-
дың ал ғашқы легі 13 мамырда Түркістан 
қа ла сы нан бастау алып, оған Арыс, Оты-
рар, Бәй  дібек, Созақ, Сауран, Кентау 
аумақ  та ры нан 62 ауылдық округ әкімдері 
қа тыс ты, оқу курсына толық қатысқандар 
ар найы сертификаттарға ие болды. Се-
минардың екінші легінде Түлкібас, Сай-
рам, Т$леби, Қазығұрт, Ордабасы аудан-
да  рынан 65 ауылдық округтерінің әкім-
дері қаржылық білімдерін жетілдіру үс-
тін де. 

«AMANAT» партиясының Түркістан 
об лыстық филиалы «Қарызсыз қоғам» 
жо басы аясындағы оқу курстарының бе-
кі тілген кесте бойынша $туін тұрақты 
ба     қылауына алған.

ткен аптада «AMANAT» партия-
сы ны� делегациясы Ташкент !а ла-
сына барып, кәсіпкерлер мен іскер 
а дамдар !оз*алысыны� +кілдері-
мен – збекстанны� либералды-
демократиялы! партиясыны� +кіл-
дерімен (зЛиДеП) кездесті. 

Кездесу барысында тараптар әйелдер-
дің елдің қоғамдық-саяси $міріне қаты-
суын арттыру, әйелдер кәсіпкерлігін 
қол дау, инклюзивті қоғамды дамыту және 
та ғы басқа мәселелерді талқылады.

«AMANAT» партиясы әйелдер қа на-
ты ның т$рағасы, партия хатшысы Шол-
пан Каринова, гендерлік теңдікті қам та-
ма сыз ету, әйелдердің құқықтарын қорғау 
жә не отбасылық құндылықтарды нығайту 
әр дайым Қазақстан Республикасы Пре-
зи денті Қасым-Жомарт Тоқаевтың жіті 
назарында екенін атап $тті.

«Былтыр Қазақстан Дүниежүзілік эко-
но микалық форумның жаһандық ген дер-
лік алшақтық индексінде 146 елдің ішінде 
62-ші орынды иеленді. Бұл білім беру мен 
ден саулық сақтау саласындағы айтар лық-
тай ілгерілеуді к$рсетеді, сонымен бірге 
сая си және экономикалық салаларды 
жақ сарту қажеттілігін аңғартады. Gткен 
ай да біздің Президент әйелдердің құ қық-
тары мен балалардың қауіпсіздігін қам та-
ма сыз ету туралы заңға қол қойды. Заң 
�йел дер қанатының «�йелдер зорлық-
зом былыққа қарсы» басымдығы шең бе-
рін де «AMANAT» партиясы атынан Мә-
жі ліс депутаттарымен әзірленді. �йелдер 
мен балаларға қатысты зорлық – зом-
былықтың кез келген к$рінісі үшін жауап-
кершілікті күшейтетін, сондай-ақ отбасы 
институтын, кәмелетке толмағандардың 
қауіп сіздігін нығайтуға арналған нор ма-
лар енгізілді», – деді ол.

Шолпан Каринова сондай-ақ Пре зи-
дент тің жолдауы мен оның сайлауалды 
бағ  дарламасы, сондай-ақ «AMANAT» 
пар тиясының сайлауалды бағдарламасы 
ая   сында Қазақстанда бақытты ана мен 
ба ла үшін жағдай біртіндеп жақсарып келе 
жат қанын айтты. Атап айтқанда, бала кү-
тімі бойынша т$лем мерзімі 1,5 жасқа 
дейін ұлғайтылды, к$п балалы аналарға 
жәр демақылар ұлғайтылды, әлеуметтік 

осал отбасылардан шыққан балабақ ша-
лар да тегін тамақпен 100 мыңнан астам 
ба ла қамтылды, ал осы жылдың 1 қаң та-
ры нан бастап «Ұлттық қор – балаларға» 
бағ д арламасы басталды.

«Біз гендерлік теңдікті орнату стра те-
гия сын белсенді түрде енгізіп жатырмыз, 
әйел дердің саяси және қоғамдық $мірге 
толыққанды қатысуы үшін жағдай жа сай-
мыз. Бізде Қазақстанда әйелдер к$ш бас-
шылығын ілгерілетуге бағытталған Tomiris 
жо басы бар. 2010 жылы мәслихаттардағы 
әйел депутаттардың үлесі небәрі 10%-ды 
құра ды, 2022 жылы бұл к$рсеткіш 30%-ға 
жетті. Сондай-ақ 2022 жылы жобаға қа-
тыс қан 37 әйелдің 12-сі түрлі деңгейдегі 
мәс лихаттардың депутаттары болып сай-
ланды», – деді «AMANAT» партиясының 
хатшысы.

Gз кезегінде, Gзбекстан либералды-
д емократиялық партиясы Саяси кеңесінің 
әйелдер мәселелері ж$ніндегі Атқарушы 
ко митеті т$рағасының орынбасары Мав-
лудахон Ходжаева қазақстандық делега-
ция ны GзЛиДептің негізгі бағдарламалық 
идея ларымен, партияның қазіргі жағ дайы-
мен, «�йелдер қанатының» бағдар ла    ма-
лық міндеттерін іс жүзінде іске асыру мен, 
сондай-ақ одан әрі партиялық жұмыстың 
перспективалық бағыттарымен таныс-
тыр ды.

«Gзбекстан мен Қазақстан ортақ та-
ри хи мұрамен, мәдени және рухани құн-
ды лықтармен байланысты жақын және 
се німді серіктестер ретінде мемле ке тара-
лық ынтымақтастықтың барлық бағыт-
тары бойынша айтарлықтай ілгерілеуді 
к$рсетуде. Gзбекстанда әйелдерге қатыс-
ты мәселелер мемлекеттік саяси деңгейде 
қа ралуда. Сонымен қатар соңғы жылдары 
бұл бағыттағы жетістіктерді тек халық 
қа на емес, халықаралық қауымдастық пен 
ұйымдар да к$ріп отыр. Қазір «�йелдер 
қа наты» жобасы «Gзбекстан – 2030» стра-
те гиясы мен партия бағдарламасы аясын да 
20-ға жуық жобаны жүзеге асыруда», – деді 
ол.

Жиынға сондай-ақ Олий Мәжілісінің 
заң шығару палатасының депутаты Гүл-
шана Худоярова және Қ.Жұбанов атын да-
ғы Ақт$бе $ңірлік университетінің рек то-
ры Лаура Қарабасова қатысты.

Кездесу соңында тараптар партияара-
лық диалогті белсенді нығайтуға уағдалас-
ты, сондай-ақ екіжақты және халықаралық 
күн тәртібіндегі кең ауқымды мәселелер 
бойын ша пікір алмасты. «AMANAT» пар-
тиясының хатшысы және GзЛиДеП Сая-
си кеңесінің әйелдер мәселелері ж$ніндегі 
Ат қарушы комитеті т$рағасының орын-
басары осындай кездесулерді тұрақты 
$т кізу қажеттігіне сенім білдірді.

Олжас ҚҰСПЕКОВ, 
Мәжіліс депутаты, Халықаралық істер, қорғаныс және 

қауіпсіздік комитетінің мүшесі:

БҰЛ ЗАҢ УАҚЫТЫНДА 
ҚАБЫЛДАНДЫ

«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық ак-
тілеріне экологиялық таза к$лікті танымал ету және 
электро мобильдерге арналған инфрақұрылымды дамыту 
мә селелері бойынша $згерістер мен толықтырулар енгізу 
тура лы»  заң жобасы, міне екінші оқылымда қабылданды. Мә жіліс депутаттары 
бастамашы болған бұл заң дер уақы тын да қабылданған құжат болып отыр. Gйткені 
жаңа заман басталды, ол – электрон ды технологиялар мен техникалардың дәуірі. 
Біз қаласақ та, қаламасақ та дүние жү зіндегі тенденция Қазақстанды айналып 
$тпейді. Сондықтан да сұйық отынмен жүре тін авток$ліктердің орнын басатын 
электромобильдер саны алдағы уақытта күрт артатын болады. Оған осы бастан 
дайын болуымыз керек. Заң жобасының да мақ саты осы – электромобильдер 
инфрақұрылымын дамыту.

Осы жолғы екінші оқылымдағы ерекшелік: «электромобиль» және «электрқуаттау 
стан циясы» деген жаңа ұғымдардың енгізілуі. Қолданыстағы заңда олар жоқ еді. 
Со ның ішінде мысалы, станцияларды кім қолдана алады, кімдер іске қоса алады, 
қай жерлерге орнатуға болады деген мәселелерді нақты анықтадық. Осы екі ұғымнан 
туын дайтын мәселелерді пысықтадық. Мәселен, жолдарды жобалаған кезде электр-
қуаттау станцияаларын орналастыру үшін б$лек орындар б$лу, электрқуаттау стан-
цияларын жол бойындағы сервис объектілеріне жатқызу және олар үшін жекелеген 
орындар белгілеу, аумақты егжей-тегжейлі жоспарлау жобасында электрқуаттау 
стан   цияларын орналастыру үшін оларды, тұрғын және қоғамдық аймақтарда ор-
наластыруды қоса алғанда, резервке қою жайы назардан тыс қалған жоқ. Заң жоба-
сын да одан да $зге негізгі нормалар жетерлік. Бір с$збен айтқанда 40-қа жуық $з-
гер тулер мен толықтырулар енгізілді. Оның сыртында Жер кодексіне, «Қазақстан 
Рес публикасындағы жергілікті мемлекеттік басқару және $зін-$зі басқару туралы», 
«Қа зақстан Республикасындағы сәулет, қала құрылысы және құрылыс қызметі тура-
лы», «Автомобиль жолдары туралы», «Автомобиль к$лігі туралы», «Электр энер-
гетикасы туралы», «Ерекше қорғалатын табиғи аумақтар туралы» және «Жол жүрісі 
туралы» заңдарға енгізілген $згерістер мен толықтырулар бар. Мәселен, автобустар 
мен троллейбустар жүргізушілерінің жасын жиырма үш жасқа дейін т$мендетуді 
жә не олар үшін кемінде үш жыл жұмыс $тілін белгілеуді ұсындық, ал D1 кіші сана-
тындағы жүргізушілер үшін жұмыс $тілі кемінде бір жылды құрауға тиіс.

�кімшілік кодексте жауапкершілік бойынша баптар қарастырылды. Саланы 
дамыта түсуге қатысты инфрақұрылымдық шешімдер ұсынылды. Айталық ерекше 
қор ғалатын аумақты жоспарлау жобасында электр желілеріне қол жеткізе алатын 
электрқуаттау станциялары бар тұрақтар үшін орындар белгіленбек, ал басқа 
жерлерде электромобильдер тұрағы үшін арнайы орындар б$лінбек. Электромобиль 
иелері авто тұрақ орындарына ақы т$леуден босатылады. Электрқуаттау станцияларын 
орналастыру үшін ортақ пайдаланудағы жерлерден уақытша жер пайдалануға жер 
учас келері беріледі. Облыстың республикалық маңызы бар қаланың, астананың 
жә не ауданның әкімдігіне электрқуаттау станцияларын орналастыру туралы шешім 
қа былдау ж$нінде құзырет берілмек. Одан б$лек, қауіпсіздік талаптары да назардан 
тыс қалған жоқ. Электр желілеріне $з бетінше қосылуға тыйым салынбақ. Gрт қауіп-
  сіз дігі, техникалық регламент, рұқсатнама шаралары б$лек ескерілді.

Түйіндей келгенде айтарым, мұндағы к$п қаржы талап ететін инфрақұрылымдық 
жә не сервистік-техникалық жұмыстар бәсекелес ортада жүзеге аспақ. Яки, мемлекет 
тарапынан қаржы жұмсалмайтын болады. Мемлекеттің міндеті дамытуға ықпал 
етіп, жер телімдерін беру, инженерлік инфрақұрылымдарды ұсыну, құқықтық қа-
ты настарды үйлестіру сынды реттеу шаралары боп қала бермек.

(Басы 1-бетте) 

Негізгі заң жобасында, ең осал санат ретінде, кәмелетке толмағандардың 
құқықтарын анағұрлым нәтижелі қорғау үшін және профилактикалық шараларды 
күшейту үшін жеке тарау арналған.

Ал �кімшілік құқық бұзушылық кодекске толықтырулар бойынша, мынаны 
айтуға болады. Медициналық ұйымдардың және жетім балалар мен ата-анасының 
қамқорлығынсыз қалған балаларға арналған ұйымдардың лауазымды тұлғаларын 
жаңа туған нәрестені тастап кету фактісі туралы хабарламағаны үшін әкімшілік 
жауапкершілікке тарту қарастырылып отыр. Ал ол бала құқықтарын қорғау 
саласындағы уәкілетті органның құзыреті ретінде айқындалады.

– Сонда осы үш заңның аясында қанша !згеріс енгізілді?
– Жұмыс барысында депутаттар 100-ге жуық түзетулер енгізді. Атап айтқанда, 

арнайы әлеуметтік қызмет к$рсету аясында адам саудасының шетелдік құрбандарына 
елге оралған кезде арнайы әлеуметтік к$мек к$рсетуге қатысты түзетулер бар.

Адам саудасы проблемасы сан қырлы боп келетіндіктен және екі мемлекеттік 
органның, яғни Ішкі істер министрлігі мен Еңбек министрлігінің осы заң жобасында 
ұсынылған құзыретінен асып кететіндіктен, ведомствоаралық $зара іс-қимылды 
дұрыс қамтамасыз ету мақсатында депутаттар басқа мемлекеттік органдардың да 
нақты құзыреттерін алдын ала қарастыруды да ұсынады. Мұндай кешенді к$зқарас 
пен бірлескен күш-жігер аталған қылмыстар санатын айтарлықтай т$мендетуге 
және адам саудасына қарсы табандап тұруға мүмкіндік бермек.

Бүгінде адам саудасының жаңа түрі пайда болуда. Мысалы, саудагерлер 
әлеуметтік желілер арқылы әрекет етеді. Сондағы жарнамаларды жанама түрде 
пайдаланады. Мұндай қылмыстардың алдын алу үшін $згедей де нормативтік-
құқықтық актілерге $згерістер енгізілуде. Интернет арқылы сексуалдық қызметтерді 

ұйымдастырғаны үшін қылмыстық жауапкершілік к$зделген. Сол сияқты «адамды 
қанау» ұғымы мәжбүрлеу әдістерін кеңейту арқылы халықаралық конвенцияларға 
сәйкестендірілуде.

– Осы заң жобалары аясында вандализмге де қатысты тұстар бар ғой?
– Иә, депутаттар Мемлекет басшысының 2024 жылғы 15 наурыздағы Ұлттық 

құрылтай отырысында бұзақылыққа жауапкершілікті күшейту және заңдылық пен 
құқықтық тәртіпті нығайту ж$ніндегі тапсырмасын орындауға бағытталған түзетулер 
енгізді. Яғни, заңды бұзушылар арасында «мүлдем т$збеушілік» қағидасы толық 
жүзеге асырылмай отыр. Жекелеген азаматтар қоғамдық орындарды ластау сияқты 
құқықбұзушылықтарды жасауын жалғастырып, $здерінің әдепсіздігі мен 
мәдениетсіздігін к$рсетуде. Осыған байланысты депутаттар вандализм, 
ғимараттарды, қоғамдық орындарды бүлдіру және б$теннің мүлкін жою әрекеттері 
үшін жазаны қатайтуға бағытталған түзетулер енгізуде. Мәселен, 294-бап 
«Вандализм» бойынша жаза күшейтілді. Енді ол 100 АЕК-тен 200 АЕК-ке дейінгі 
м$лшерде айыппұл салуға, не сол м$лшерде түзеу жұмыстарына, не жүз алпыс 
сағатқа дейін қоғамдық жұмыстарға тартуға, не 50 тәулікке дейін қамауға алуға 
жазаланады. Қоғамдық орындарды, саябақтарды, сверлерді ластағаны үшін айыппұл 
2 есеге – әуелі 10 АЕК-ке, ал қайталанған жағдайда – 20 АЕК-ке $сті.

Заң жобасы қылмыстық құқықбұзушылықтарды анағұрлым нәтижелі анықтап, 
адам саудасының алдын алу бойынша профилактикалық жұмыстарды күшейтуге, 
адам құқықтарын қорғау бойынша одан әрі шараларды қамтамасыз етуге, сондай-
ақ қоғамның тарихи ескерткіштерге, мәдени, табиғи объектілерге және б$теннің 
мүлкіне құрметпен қарау к$зқарасын қалыптастыруға ықпал етеді деп сенеміз.

– (ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

Т8ркістан облысында*ы ауылды! округ әкімдеріні� !атысуымен 
«AMANAT» партиясыны� «:а рыз сыз !о*ам» әлеуметтік жобасы ая сында*ы 
семинар ауыл шаруа шы лы*ы колледжіні� базасында жал *асты. 

Кеше Мәжілісті� жалпы отыры сын да т+менгі палата депутат тары мен 
әзірленген «:аза!стан Рес пуб ли касыны� кейбір за�намалы! ак ті леріне 
спортты! ба*ытта*ы жыл !ы ларды� !аза!ы т>!ымын са!тау жә не +сімін 
молайту мәселелері бойынша +згерістер мен толы! тыру лар енгізу туралы» 
:аза!стан Республикасы за�ыны� жобасы !а ралды.

Облыстық қаржы басқармасының үй-
лес тіруімен $тіп жатқан семинар жұ мы-
сы ның екінші легінің ашылу рәсіміне 
«AMANAT» партиясы Түркістан облыс-
тық филиалының т$рағасы Алтынсары 
Дүйсенбекұлы Үмбетәлиев қатысты.

Табысқа жету жолында билік пен бұ-
қара теңдей қадам басып, егіз қимыл 
жа сауға тиіс деп білеміз. Партиямыз бас-
та   машыл болған «Қарызсыз қоғам» жо-
басы – азаматтарымызды несиеге бай ла-
нып, қарызға $мір сүру к$зқарасынан 
арыл тып, отбасылық кірістің қисабын 
жүр гізудің ұтымды әдістеріне үйретумен 
аза маттарды қажетсіз шығынға ұрынып 
қалудан сақтандырады.

Мемлекеттік билік құрылымында ха-
лықпен тікелей байланысып, етене жұмыс 

жүр гізетін лауазым иелері ауыл әкімдері. 
Осы тұрғыдан ойластырылған семинарда 
ауыл әкімдері қарызсыз қоғам құрудың не-
гізгі миссиясын меңгеріп, ауыл аза мат-
тарын отбасылық табыстың дұрыс есебін 
жүр гізуіне жәрдемшілік қызметін к$рсе теді.

«Қарызсыз қоғам» жобасының мәні 
мен мазмұнын түсіндіріп $ткен Ал тын са-
ры Дүйсенбекұлы, $зекті әлеуметтік проб-
лемаға айналып отырған мәселеге Мем-
ле кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
ай рықша назар аударғанын жеткізді. «Осы 
орай да, «AMANAT» партиясының Т$ра-
ға сы Ерлан Жақанұлы Қошановтың бас-
тамасымен азаматтардың қаржылық 
сауат тылығын к$теруді к$здейтін «Қарыз-
сыз қоғам» жобасы іске қосылды. Нәти-
же сінде, $ткен 2023 жылы бұл жоба облы-
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(Басы 1-бетте)

Егер еліміз егемендік алған 1990 жы-
лы Қазақстанда Зеңгі баба түлік  терінің 
саны 9,7 миллион басты құрағанын ес -
керсек, содан бері еселеп �спек түгіл, сол 
к�рсет кішке жету мұң болып тұр. 

Бұл ретте тоқыраулы тоқсаныншы 
жылдары фермерлер мемлекеттен қуатты 
қолдау таппағанын ұмытпаған ж�н. Ал 
бүгінде, 2023 жыл қорытындысында ел 
бюдже тінен ауыл шаруашылығын қол-
дауға – жарты триллион теңге, соның 
ішінде мал шаруашылығына – 115,9 мил-
лиард теңге субсидия б�лінген. Бұдан 
б�лек, Үкімет резервінен былтыр шұғыл 
түрде және қосымша 60 миллиард теңге 
алынып, диқандар мен мал �сірушілер 
арасында таратылды. 

Айтқандай, Ұлттық статбюро сарап-
шылары сиырлардың бұзаулау к�рсеткіші 
де жылдан жылға құлдырап бара жат-
қанына назар аудартты: 2023 жылы 
2 340 175 бұзау туса, 2024 жылы бұл 
к�рсеткіш 2 226 546 бұзауды ғана құрады. 
+рбір 100 сиырға шаққанда бұзаулау 
к�рсеткіші былтырғы 54-тен биыл 50-ге 
дейін кеміді.

Керісінше, мемлекеттен қолдау к�ре 
қоймайтын жылқы шаруашылығы азды-
к�пті �сім к�рсетті. Биылғы 1 мамырдағы 
жағдай бойынша жылқы саны 4 миллион 
624,3 мыңға жетті. Былтырғы ұқсас мер-
зімде 4 млн 594,7 мың болған-тын.

Ресми статистика бойынша биыл 
бірінші тоқсанда к�птеген т�рт түлік 
түрінің �лім-жітімі артып кетті. Атап 
айтқанда, 2023 жылдың бірінші тоқса-
нымен салыстырғанда, қырылған ешкі 
саны 3,3 есе, жылқы – 2,4 есе, ірі қара 
мал – 38,3%, шошқа – 32,6% к�п болды. 
Жыл басынан бері 114 түйе �лген. Жалпы, 
биылғы тасқын салдарынан суға қарық 
болған малдың саны әрі қарай нақ-
тыланып жатыр. Олай болса, қырылған 
мал саны тағы �суі мүмкін. Оның бәрі 
келер жылғы санақ қорытындысында 
анықталып қалар.

МАЛ ҰРЛЫҒЫ ҮШІН 
ЖАЗА ҚАТАЙТЫЛДЫ

Мал саны �ршіп тұрған мал ұрлығы 
кесірінен де кеміді. Мәжіліс депутаты 
Ерболат Саурықов халықпен кездесулерде 
ауылдықтардың осыған жиі шағым дана-
тынын айтады. 

– Қазір Қазақстанда 6,5 мыңға жуық 
ауыл бар, ал ауылдың негізгі күнк�рісі – 
мал. Сондықтан халықтың әл-ауқаты мен 
күнк�ріс деңгейін к�теру мақсатында 
«Ауыл аманаты» бағдарламасы бойынша 
2023 жылы 52 миллиард теңге б�лінді, 
2024 жылы тағы 100 миллиард теңге ба-
ғытталып жатыр. Биылғы ақшаның 
50 пайызы мал �сіруге жұмсалады. Был-
тыр мысалы, б�лінген 52 миллиард тең -
генің 90 пайызына ауыл тұрғындары мал 

алған. Бірақ сол мал ұры-қарыға жем 
болады. Бүгінде мал ұрлығы тоқтамай 
тұр, – деді депутат. 

Ол бұрынғы Парламенттің мал ұрлы-
ғы үшін жазаны қатайтқанын еске салды. 
Қылмыстық кодекске 2019 жылғы 27 жел-
тоқсанда енгізілген заңнамалық түзету-
лерге сәйкес, кодекс «Мал ұрлау» атты 
жаңа 188-1-баппен толықтырылды. 
2020 жылы күшіне енген бұл бап бойынша 
мал ұрлаушылардың мүлкі тәркіленіп, 
3 мың АЕК-ке (2024 жылы 11 миллион 
теңгеге) дейін айыппұл салынады. 
Жоғарғы жаза – 5 жылға дейінгі мерзімге 
бас бостандығынан айыру.

Егер мал ұрлығын алдын ала с�з бай-
ласу арқылы адамдар тобы жасаса немесе 
к�п к�лемде мал ұрласа, олардың мүлкi 
тәркiленiп, үш жылдан жеті жылға дейiнгi 
мерзiмге сотталады. Алайда ұрлықшы-
лардың абақтыдан ауылға тез оралатыны 
анықталды.

«Мал ұрлығымен ұсталғандар кінәсін 
мойнына алса, ең т�менгі жазамен үш 
жылға сотталып кетіп, 1,5 жылдан кейін 
жақсы тәртібіне байланысты босап келеді. 
Біразы басқа кәсіп таппай, мал ұрлауды 
әрі қарай жалғастыра береді. Мен бір 
фактіні айтайын. Былтыр 8,5 мың бас 
малды ұрлаған 59 топ мүшесі ұста лыпты. 
1 мың 477 малдың 1 мың 111-і жайы-
лымнан ұрлап әкетілген. Кәнігі ұрылар 
ұстатпай жүреді. Бірінші рет ұсталса, тез 
шығады. Сондықтан жазаны күшейткен 
ж�н», – деді Мәжіліс де путаты. 

+ділет министрі Азамат Есқараев 
Қылмыстық кодекстің жаңа жазасы – 
188-1-баптың қабылданғанына 4 жылдай 
болғанын еске салды. 

«Соған қарамастан, мал ұрлығы мә-
селесі елдегі �те күрделі проблемаға ай-
налды. Жазаны күшейту, күшейтпеу жа-
йын пысықтап, талдау керек. Жан-жақты 
талдап барып шешім қабылдауы мыз 

керек. Оны заң аясында қарап жатыр  -
мыз», – деді министр. 

Оның байламынша, Парламентте 
«Кейбір заңнамалық актілерге Қыл   мыс-
 тық, Қылмыстық-процестік және Қыл  -
мыстық-атқару кодекстерін оңтай лан  -
дыру мәселелері бойынша �згерістер мен 
толық   тырулар енгізу туралы» заң жобасы 
қаралып жатыр. Депутаттар қала са, мал 
ұрлығы үшін жазаны қатай туды со  ның 
аясында жүзеге асыруға бола ды. +зірге, 
ондай �згеріс қа рас   тырылмаған екен. 

МАЛЫ БАР ҮЙДІ 
САНАҚШЫ АРАЛАЙДЫ

Ішкі істер министрінің орынбасары 
Игорь Лепеха 2020 жылы заңнамалық 
түзетулер күшіне еніп, жаза қатайтылғалы 
мал ұрлығы т�мендеп келе жатқанын 
айтты. +йткенмен, бәрібір саны к�п 
болып тұр.

– Мысалы, былтырғы жылы мал ұр-
л ы ғы фактілерінің саны 16%-ға кеміді. 
Егер 2022 жылы мұндай 1 800 факті тір-
 келсе, 2023 жылы – 1 470 болды. Мұ ндай 
қылмыстардың 58%-ы ашылады. Демек, 
мал ұрлығын жасағандардың әр бір екін-
 шісі ғана ұсталады. Соған қара  мастан, 
бұл жоғарғы к�рсеткіш саналады. Kйт -
кені мал негізінен далада қараусыз, 
жылқышы-бақташысыз жайы лып жүре-
 ді. Ауыл ішінде болмаса, айда   лада ұр  -
ланса, куәгер табу қиын. Мұның сыр -
тын   да мал иелері полицияға кеш жү  -
гінеді, алдымен �з бетінше табуға ты  -
рысады. Басқа проб  лемалары толып 
жатыр, – деді И.Лепеха. 

Жалпы, сарапшылардың пікірінше, 
мал ұрлығы үшін жазаны қатайта беруге 
болмайды. Мысалы, абайсызда адам 
�лтірген қылмыскерлерге 5 жыл бас бос-
тандығынан айыру жазасы к�зделген. 
Мал ұрлығында, егер қылмыс қылмыстық 
топ құру арқылы жасалса, жоғарғы жаза 
он екі жылға дейін ұлғаяды. 

Полиция қатары жемқорлардан, жа-
лақорлардан толық тазартылмай тұр  ған-
да, кінәсіз адамдардың да нақақтан айып-
талып кетуі мүмкін екенін қаперден 
шығармаған абзал. Ондайда жазық-
сыздардың жазасын ауырлату дұрыс бо-
лар ма екен?

Сондықтан құқық қорғау органдары 
қолданыстағы жаза аясында қылмыстар 
санын азайтуға тырысады.

«Қылмыстардың т�мендеу тенден -
циясы жалғасты ғой. Былтырғы жылмен 
салыстырғанда биыл мал ұрлығы тағы 
30% азайды. Мысалы, биыл қылмыс  -
тардың ашылу к�рсеткішін 70 пайызға 
жеткізе алдық. Сондай-ақ саралау белгі-
 лері енгізілді, мал ұрлығы түрлі құрамға 
ажыратылды, әрқайсысы үшін �з жаза-
сы бекітілді. Сол себепті менің ойы м ша, 
қолданыстағы санкциялар жеткілікті. 
Ендігі екпін түсірілуге тиіс жайт – қыл-
мыс жасағандардың жазадан құтылып 
кетуіне жол бермеу, жауап кершіліктен 
бұлтартпау, шын мәнінде ашылған 
қылмыстардың үлесін арттыру», – деді 
Ішкі істер министрінің орынбасары.

Ол қорасында мал ұстайтын ауыл  -
дық тарға, ауылда жайылым алып, жер-
гілікті тұрғындарды жалдап, «қа шықтан» 
мал �сіретін қалалықтарға және фермер-
 лерге үндеу жасады: мал қараусыз қал  -
мауы керек. Оларды GPS трекер лермен 
жаб   дықтау қажет. Қора ларды, базаларды 
видеобақылау жүйе  сімен, сигнали зация-
  мен жабдық таған ж�н. Мал басын сақ  -
тандыруға болады. Осы және басқасы – 
халықара лық тә жірибеде бар және сы-
нақ тан �ткен тә сілдер. +йтеуір, әр адам 
мен ауыл шаруашы   лығы �ндіруші ал  -
дындағы т�рт түлік малын сақтау үшін 
оны ұйым дасқан түрде, мал кезегімен 

бағу, малшы жалдау, таңбалау, сырға тағу 
және басқа да шараларды қабылдауы 
керек. 

Стратегиялық жоспарлау және ре-
фор   малар агенттігінің Ұлттық ста  тис-
тика бю    ро сының т�рағасы Мақсат Тұр-
лыбаев ауыл шаруашылығы кәсіп орын-
дары, дара кәсіпкерлер және шаруа, 
фермер қожа   лықтары мал санын қосып 
жазатын айта   ды. Бұған ауыл кәсіп  кер-
лерінің мемле   кеттен к�бірек субси дия, 
қолдау алу схе    маларын жүзеге асы ратын 
қулығы ықпал ететін болса керек. Жер-
гілікті ат қарушы билік те �зіне сеніп 
тап сы  рылған �ңірдің к�р сеткіштерін 
қолдан к�р кей туден кетәрі емес. 

Салдарынан �ңірлердегі әр шаруашы-
 лық бойынша есепке алу кітабындағы 
және мал шаруашылығы бойынша ақ  -
параттық жүйелердегі деректер бір-бі-
рімен сәйкес келмейді. Кей жерде к�р -
сеткіштер екі есе артығымен к�рсетіліп 
кеткен. 

«Шынында, аграрлық саладағы ақ-
парат пен статистиканың сенімділігіне, 
дәйектілігіне қатысты сұрақтар к�п. Біз 

былтыр арнайы жұмыс тобын құрып, 
жеке қосалқы шаруашылықтарды тек  -
серіп шықтық. Тексеру қоры тын ды-
сында, ірі қара мал санының орта есеппен 
20 па йызға дейін ауытқығанын анық-
тадық. Тексеру қорытындысында әкім -
діктер есепке алу кітабына �згерістер 
енгізіп жа тыр», – деген Мақсат Тұрлыбаев 
мемлекеттік органдардағы базалардың 
дәйектілігін, сапасын арттыру шаралары 
қабылданатынын айтты. 

Қазақстанда шын мәнінде қанша 
мал қалғанын нақты білу үшін мемле-
кет жалпыреспубликалық санақ жүргіз-
 бек. Мемлекет басшысының �кіміне 
сәй кес, 2025 жылғы 1 тамыз бен 20 қа-
     зан ара лы ғында «Қазақстан Республи-
 ка сының ұлт тық ауыл шаруашылығы 
са       на      ғын» �т кізу туралы шешім қабыл-

дан  ды. Оған дайындық жұмыстары 
жүр    гізіліп жатыр. 

Оған дейін, 2024 жылғы 12-29 тамыз 
аралығында «Пилоттық ауыл шаруа-
шылығы санағы» жүргізіледі деп жоспар-
ланды. Бұл сынақ-санақ 20 �ңірде пилот-
тық 54 елді мекенде �ткізіледі. 

Пилоттық және негізгі санақ ба   ры -
сында қолында мал ұстайтын ауыл дықтар 
мен қалалықтар, ауыл шаруа шылығы 
�н дірушілері sanaq.gov.kz сай тында он-
лайн режимде �зі сауал  на ма д ан �те ала-
ды. Одан �тпегендерді дәстүрлі түрде, 
план  шет пен қағаз сауал  на маларды арқа-
лаған санақшылар ара лайды.

Суға кеткен үйлерге техникалық тек-
серіс жүргізетін комиссия алдымен Орал 
қаласының тұрғыны Виктор Киверовтың 
үйіне келді. 

Бұл үй – Самал шағынауданы ата нып 
кеткен саяжайдағы үй. Жасырып қай-
теміз, Самал ықшамауданы ығай-сы ғай-
лар тұра тын аудан. Бұл жақта жазда маса 
болмайды, қыста қары уа қытылы таза  -
ланатын мекен. Бірақ та биғи апат, ел 
басына келген қиын дық халықты тапқа 
б�лмейтіні бар. Ағын су қарапайым қара 
қазақтар тұратын 1,2,3 сая    жай  ларды қа-
лай шәйіп кетсе, осы «Са мал» саяжайын 
да солай су басып қалды. 

Хош, сонымен техникалық тексеріс 
жұмыстары басталды. Мамандар үйді 
айналып, іргетасынан бастап, т�бесіне 
дейін толығымен қарап шықты. 

Виктор Киверовтың үйіне су екі рет 
кірген. 

– Бірінші толқында су терезеге дейін 
жетті. Екінші толқында су терезеден асып 
кетті. Үйдің ішіндегі бүкіл мүлік бү лінді. 
Қаладағы бір б�лмелі пәтерді сатып, 
ақшасына осы үйді тұрғызып едік. Қа -
шанғы бір б�лмеде қамалып отыра мыз, 
кең жерде тұрайық деген ой болған. Бұл 
жердің суға кететінін білдік. 2011 жы лы 
су тасқы нында да суға кеткен. Бірақ ол 

кезде су тек үш күн тұрып, тартылып қал-
 ған. К�рші лерден сұра ғанда дүние мүлік 
қатты бүлін бегенін айтты. Сосын осы 
жерді алып едік. Ал биылғы су тас қыны 
екпіні қатты. Су әлі тұр. Үйдің іші түгел 
ылғал, – деп мұңайды Виктор Киверов. 

Иә, биылғы су тасқыны 2011 жылғы 
тас қынға ұқсамайды. Ол жылы су тез 
тартылып еді. Ал қазір жаз басталуға са -
нау лы күн қалса да су әлі тартылар емес. 

– Біз қолдан келгенше техникалық 
тексеру жұмыстарын ұйымдастыра бере-
міз. Судан �тіп бара алатын жерлерге 
ко миссия барып жатыр. Kкінішке қарай, 
саяжай лардың 70 пайызы әлі суда тұр. Біз 
саяжай лардағы суды сору жұмыстарын 
ұйымдас тырып жатырмыз. Бірақ оның 
�зі мүмкін болған жерлерде ғана жүр-
гізіледі. Себебі бір б�ліктегі суды сорып, 
екінші жағаға лақтырсақ, ол жағада да 
саяжай бар. Ол жерде де тұрып жатқан 
халық бар. Міне, осындай қиындықтар 
болып тұр, – дейді Орал қаласы әкімінің 
орынбасары Жандос Дүйсеғалиев. 

Осы уақыт аралығында Виктор Киве-
ровтың үйіне тексеріс аяқталып, біз ма-
мандарды с�зге тарттық. 

– Бұл үй �те сапалы салынған. Ірге-
тасы биік, әрі �те сапалы құйылған. Қа-

быр ғалары да мықты материалдан қалан-
ған. Т�бесі де бүтін. Тұруға жарамды үй. 
Енді бізден кейін бағалаушылар келеді. 
Үйге келтірілген шығынды баға лай   ды. 
Бұл үй апатты емес. Сондықтан тек ж�н-
деу жүргізу қажет, – деді Вик тордың үйін 
қа рап шыққан сарапшы Мейрамбек 
Идрисов. 

Самал шағынауданында жоғарыда 
айтқанымдай бай қуатты адамдар тұрады. 
Сондықтан да үйдің сапасы жақсы болуы 
заңды. Бірақ қала маңындағы саяжай-
лардың бәрінде байлар тұрмайды. Бүгінде 
қаладағы 1,2,3 саяжайлар мен Нұрлы жол 
саяжайлары әлі суда тұр. Ал осы аудандар-
да қарапайым адамдар тұрады. 

– Бұл үйдің есіктері мен едені қатты 
бүлінген. Жардағы түсқағазды толық 
ауыс   тыру керек. Ас үйдегі жиһаздарға су 

тиіп беттері к�теріліп кеткен. Біз әр үйді 
қарап шыққан соң мүлікті б�лек, тұрғын 
үйді б�лек есептеп шығарып береміз. Кә-
 дімгі сметалық құжат жасақталады. Сол 
смета бойынша тұрғындарға шығыны 
�те леді, – дейді бағалаушы компания 
�кілі Тоқтамыс Хамзин. 

Орал қаласы әкімінің орынбасары 
Жандос Дүйсенғалиевтің айтуынша, қазір 
үйлері жарамсыз болып қалған саяжай -
лық   тарға үй берудің үш тәсілі қарасты -
рылып жатыр. Бірінші тәсіл, нарықтағы 
жаңа үйлерді сатып алып беру, екіншісі – 
екін ші нарықтағы үйлерден үй алып беру, 
үшіншісі – саяжайлықтарға арнап жаңа 
жерден үй тұрғызу. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Орал �аласыны� ма�ында�ы саяжайлар т�гел су�а кеткені 
туралы б%�ан дейін айт�анбыз. Биыл�ы к*ктемгі су тас�ыны 
кезінде Жайы� пен Ша�ан *зендері �атар к*теріліп, 
Жайы�ты� жайылмасында орналас�ан саяжайларды т�гел су 
алып кетті. 13 мы�дай адам эвакуацияланды. Халы� Орал 
�аласында жаса�тал�ан эвакуациялы� пункттерге 
орналасты. <азір су де�гейі т�сіп Самал, Речник, Венера 
саяжайларында�ы �йлерге техникалы� тексеріс ж�ргізіле 
бастады. «@кінішке �арай, Орал �аласы ма�ында�ы 
саяжайларды� 70 пайызы әлі суда т%р», – дейді Орал �аласы 
әкіміні� орынбасары Жандос Д�йсен�алиев.

МАЛ АЗАЙЫП БАРАДЫМАЛ АЗАЙЫП БАРАДЫ

Мал ұрлығы мә селесі елдегі 
�те күрделі проблемаға ай налды. 

Жазаны күшейту, күшейтпеу 
жа йын пысықтап, талдау керек. 

Жан-жақты талдап барып шешім 
қабылдауы мыз керек. 

САЯЖАЙДАҒЫ БАСПАНА, САЯЖАЙДАҒЫ БАСПАНА, 
БОЛМАЙДЫ ЕНДІ БАС ПАНАБОЛМАЙДЫ ЕНДІ БАС ПАНА

МАҢАЙДАҒЫМАҢАЙДАҒЫ
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ТҮЙІН: 

Иә, киберспорт әлемде �те қарқынды даму үстінде. Оның дәлелі ретінде, 
2022 жылғы Қытайдың Ханчжоу қаласында �ткен Азия ойындарына киберспорт 

тұңғыш рет тарихта ресми түрде медальдік есепке енгізілді. 1лем бойынша 
киберспортты спорт түріне қосқандардың ішінде 24 мемлекет бар. Бүгінде кибер-

спорт әлемнің к�птеген елінде дамып, тіпті олимпиадалық ойындар қатарына 
қосылу мүмкіндігіне ие. Киберспорттың дамуы тек қана к�ңіл к�теру контенті 

емес, сонымен қатар мемлекеттің даму деңгейін де анықтайтын факторға айнал-
ды. Бір анығы, киберспорт – жас буынды �з алаңына топтастырған, жыл санап 

дамып келе жатқан, ком мерциялық әлеуеті жоғары ин  дустрия. 
DFC Intelligence жүргізген зерттеулерге сәйкес, әлем бойынша 3,1 миллиард 

адам онлайн ойындарды ойнайды. Яғни, әлем халқының 40 пайызын құрайды 
дегенді білдіреді. Ал елімізде 3,5 миллионнан астам адам киберспорт пен онлайн 

ойындарға қызығушылық танытады. Оның 62,1 пайызы ерлер болса, 37,9 пайы-
зын әйелдер құрайды. Бұл дегеніміз, киберспорт жарыстарын тек к�рермен 

ретінде тамашалайтындар ғана емес, сонымен қатар тұрақты түрде компьютер 
немесе консоль ойындарын ойнайтындар да есепке алғандағы к�рсеткіш. Ресей, 

Корея, Қытай секілді мемлекеттерде киберспортсмендерді оқытып шығаратын 
кафедралар ашылған. Мұнда студенттерді қабылдап, ойынға машықтандырады. 

Біздің еліміздегі киберспорттың жұлдызы енді жанып келе жатқанға ұқсайды. Не 
десек те, жастарымыз жаман әдеттен бойын аулақ салып, ел имиджіне оң әсер 

ететін әдеттермен к�зге түсіп жатса, оның несі айып?!

Жа�ан жо�ары 
жылдамды�пен дамып келеді. 
�ркениет к"ші ал�а оз�ан сайын 
�'ндылы�тар да жа*ару 
,стінде. Б'рын к,лкілі, баланы* 
ермегі секілді к"рінген 
д,ниелер б,гінде б'�аралы� 
сипат�а айналып келеді. 
Цифрландыру ,рдісі �ар�ынды 
ж,ріп, �аржы, медицина, 
әскери сала, білім беру 
салаларына және "зге де 
�о�амды� барлы� сала�а 
тікелей және жанама негізде 
жылдам кірігіп ,лгерді. Б'�ан 
бір �ана мысал ретінде 
киберспортты атаса� болады. 
Б'л спорт т,рінен де әлем �азір 
алды*�ы саптан к"ріну ,шін 
барын салып, тіпті беделді 
алпауыт компаниялар 
�аржыларын �'йып, демеушілік 
етуде. Ендеше киберспорт 
дегеніміз не? Ол саланы* 
еліміздегі ахуалы �андай? Осы 
с'ра�тар�а жауап іздеп 
к"релік...

JТКЕНІ МЕН БҮГІНІ
Виртуалды спорт түрлерінің пайда 

болуының алғышарттары Интернет дәуі-
рінен бұрын пайда болған деседі. Ең ал-
ғаш рет киберспорттан жарыс 1972 жылы 
Стэнфорд университетінде "ткен. Атал-
мыш турнирге 24 ойыншы қатысқан. 
1981 жылы бизнесмен Уолтер Дэй алғаш 
рет американдық компьютер ойыншы-
ларының басын қосты. 1983 жы лы ол "з 
командасын жинайды. Сол ке зде Дэйдің 
белсенді қатысуының арқа сында вирту-
алды спорт туралы телешоу да пайда бо-
лып, жергілікті компьютерлік желі лер 
киберспорттың дамуына үлкен серпін 
берді. Осы кезеңнен бастап ДК (дербес 
компьютерлер) бойынша жарыстар бел-
сенді түрде насихаттала бастады. Бұл 
ойыншылар мен жанкүйерлерді бейжай 
қалдырған жоқ. 1999 жылы АҚШ-та 
әлемдегі ең алғашқы киберспорт ұйымы 
Evil Geniuses тіркелді. Тоқсаныншы жыл-
дардың аяғында киберспорт компьютер-
лік клубтердегі әуесқой топтар ара сын -
дағы жарыс түрінде "тіп келсе, енді 
кибер спортпен кәсіби түрде айналыса-
тын топтар құрыла бастады. Valve компа-
ниясының 2011 жылғы бірінші Халық-
аралық турнирі бұл саланы біршама 
жандандырды. Бейне ойын әзірлеуші-
лерінің қолдауымен шағын, бірақ тұрақ-
ты жа рыс тар лигасы құрылды. Жүл де 
сомасы ша ғын болғанымен eSports ойын-
шылары ақырында тұрақты кіріс алатын 
деңгейге жетті. Ақыры, 2018 жы лы Ха-
лықаралық Олимпиада комитеті кибер-
спортты рес ми түрде мойындады. Бүгін-
де Оңтүстік Корея, АҚШ, Ресей сияқты 
к"птеген елдер виртуалды спортты дәс-
түрлі спорт түрлерімен теңестіреді. Сон-
дай-ақ Еуропа мен Азияның бірқатар 
бас қа елдері осы бағытқа бет бұруда.

Иә, электронды спорт – әлем дегі 
жыл дам дамып жатқан сала ның бірі. Жыл 
сайын к"бірек турнирлер "ткізіліп, ки-
берспорттың жаңа түрлері пайда болуда. 
Dлем чемпионаттарындағы жүлде қоры 
бұрынғысынан бірнеше есе "сіп, милли-
ондаған долларға бағаланса, үздік ойын-
шылар спорт пен шоу-бизнес жұлдызда-
ры арасында да танымалдылыққа ие бо-
лып жатыр. Дәстүрлі спорт түрлері се кіл-
ді киберспортта да кәсіби ойын  шылар, 
ком ментаторлар мен та  нымал тұлғалар 
пайда болды. Киберспорт аудиториясы 
да арта түсіп, үздік ойыншылар мен ко-
мандалар арасындағы текетірес бүкіл 
әлем бойынша миллиондаған к"рермен-
дерді баурап алды. 2020 жылғы есеп бо-
йынша жалпы ойын  ның дүниежүзі 
бойын ша 400 мил лионнан астам жан-
күйері болып, олардың 201 миллионы бос 
уа қытында қызығушылық танытса,  
253 мил лион к"рермен тұрақты түрде 
тамашалаған. Тіпті, бұл спорт табысы 
жағынан кейбір дәстүрлі спорт түрлерін 
де басып озғанын айта кеткеніміз ж"н. 

Сарапшылардың мәліметі бойынша, 
2017 жылы киберспорт нарығының ай-
налымы 655 миллион доллар болса, 
2019 жылы әлем бойынша тап қан табысы 
1,1 млрд АҚШ долларын құраған. Со-
нымен қатар бұрын бұл саланы салыстыр-
малы түрде шағын демеуші компаниялар 
қолдаса, енді киберспорт үздік инвести-
циялық компаниялардың, ұлттық банк-
тердің, телекоммуникациялық хол-
дингтер демеушілік етуде. Олардың 
ішінде BMW, Honda, Nissan, Kia Motors, 
Nike, Puma, Adidas, Coca Cola, Pepsi, 
Intel, Microsoft, Adidas, Disney Marvel 
секілді алпауыт тар бар. 

ЕЛІМІЗДЕ КИБЕРСПОРТ 
ҚАРҚЫНДЫ ДАМУДА 

Dлемде бұл салада "ткен алғашқы 
жарыстың тарихы 1972 жылы Стэнфорд 
университетінен бастау алса, Қазақстан-
да киберспорт ресми спорт түрі ретінде 
тек 2018 жылдың 25 маусымында таныл-
ды. Содан бері киберспорт индустриясы 
қарқынды дамуда. Сонымен қатар жаңа 
аудитория тарапынан қызығушылықтың 
артуы бизнестің аталмыш салаға енуіне 
ықпал етті. Мәселен, елдегі кибержарыс-
тардың жүлдесі 2019 жылғы 17,3 миллион 
теңгені құраса, 2021 жылы рекордтық 
127 миллион теңгеге дейін "скен. Ал 
2023 жылдың он айында 173 миллион 
теңгеден астам қаржыға ие нарыққа ай  -
нал ды. Қазақстан киберспорт федера  -
ция сының мәліметінше, киберспорт 
жастар арасында жоғары сұранысқа ие 
болып келеді. Елімізде халықтың кемінде 
30 па йызын жастар құрайды, яғни 5 мил-
лионға жуық жастар категориясына жа-
татын азаматтар бар. Федерация мәлі -

метінше, киберспортпен белсенді айна-
лысатын жастар саны 1 миллионнан 
аса ды. Отандық виртуалды ойыншылар 
шетелдік аудиторияны да мойындатып 
үлгерді. Елде кәсіби деңгейде ойнайтын 
100 мың нан астам аккаунт тіркелсе, ки-
берспорт саласында 3 мыңнан астам ко-
манда бар. Оны к"ретін аудитория саны 
3 жарым миллионға жуықтайды. Іріктеу-
ден "тіп, ұлттық құрамаға қабылданған-
дары әлем дік жарыстарда атой салып жүр. 
Қазақ стандық ойыншылар – мобильді 
ойындардың кез келген түрінен әлемдік 
додаларда фаворит. Отандық Gambit 
Esports тобы 2017 жылдың шілде айында 
Польшада "ткен «PGL Major Kraków 
2017» халық аралық киберспорт жары-
сында жеңім паз атанып, 500 мың доллар 
к"ле міндегі жүлдеге ие болды. Осыдан-ақ 
киберспортқа қызығу шылық жоғары 
екенін аңғарамыз. Бәсекелестіктің арқа-
сында қазір к"птеген мемлекет қазақ -
стандық ойыншылардан қаймығады. 
Оған рейтингтік турнирлер дәлел.

2017 жылдың желтоқсанында кибер-
спортқа жанашыр жас азаматтар құрған 
Qazaq Cybersport Federation республика-
лық қоғамдық бірлестігі қыс қа мерзімнің 
ішінде еліміздің басым б" лігінде "з "кіл-
діктерін ашып, дүниежү зілік киберспорт 
ұйымдарында мүшелікке "тіп, Қазақстан 
Республикасының Мәдениет және спорт 
министрлігінде ресми акредитациясын 
алды. Федерацияның бас  ты мақсаты – 
қазақстандық элек тронды спорт тың  әлеуе-
  тін к" теріп, ойыншыларға жан-жақ ты 
қолдау к"рсету. Qazaq Cybersport Federa-
tion бірлестігі елімізде онлайн және оф-
флайн кеңістікте турнирлер ұйымдас ты-
рып, ойын шы лардың бәсекеге қабілет-

тілігін арттырып келеді. Отандық сарап-
шылардың айтуынша, Қазақстанда да-
рынды ойыншылар к"п, тіпті "з елімізден 
б"лек, шетелдік танымал топтардың құ-
ра мында ойнап жүрген к"рінеді. Ең үлкен 
жетістік 2017 жылы "ткен «На мажоре» 
жарысында (Counter-Strike: Global 
Offensive әлем чемпионаты) болды. Бұл 
жарыста Абай «Hobbit» Хасенов, Рүстем 
«mou» Телепов және Дәурен «Adren» 
Қыстаубаев есімді жігіттер Gambit Esports 
ресейлік ұйымының құрамындағы әлем-
нің үздік командаларын жеңіп шықты. 
Сонымен қатар Қазақстан ұжымы PUBG 
Mobile бойынша әлем чемпионатында 
Топ-6 командалардың қатарына кірді. Ал 
Даниял «XsVamp1re» Dлібаев болса, Dota-
2 бойынша әлемдік ойыншылардың Топ-
100-дігінің қатарына енген. Мысалы, 
Counter-Strike: Global Offensive дисци-
плинасы бо йынша қазақстандық Avangar 
тобы әлемдік рейтингте үздік ондыққа 
кіреді, қазір 7-орын да тұр. Сондай-ақ 
аталған топ Германияда "ткен «StarLadder 
Berlin Major 2019» жарысының гранд-фи-
налында екінші орын иеленіп, 150 мың 
АҚШ доллары к"лемінде жүлде алды. 
Esport searnings сайтының мә ліметіне 
сенсек, қазақ стандық ойын  шылардың 
жалпы табысы 2 млн дол ларды құ раған, 
бұл к"рсеткішпен Қазақстан әлемде 
40-орында тұр. Ал АҚШ ойыншылары 
131 млн доллар табыспен к"ш бастап 
келеді. Айта кету керек, Ор  та лық Азия 
елдерінің арасында Қазақстан ойыншы-
лары киберспорттан үздік нәтиже к"р-
сетіп келеді. Аталған рейтингте Қырғыз 
елінің ойыншылары 366 мың доллар та-
быспен 65-орынға тұрақтаған.

Жобалап алғанда, киберспорт мәсе-
лелері 2-3 миллион жас қазақстандық қа 
"те қызықты тақырып болса керек. Бұл 
жарыстарға қатысқан киберспортшылар-
дың саны да пропорционалды түрде "сіп 
келеді. 2019 жылы 3,3 мың спортшы қа-
тысса, 2021 жылғы қаңтар мен шілде 
аралығындағы кезеңде 9,6 мың қаты-
сушыға артқан. Ұлттық турнирлерді "т-
кізетін Pinger.Pro платформасын пайда-
ланушылардың жалпы саны осы уақыт 
ішінде он есе 13,2 мыңнан 142,5 мыңға 
дейін "скен. Қазақстандық турнирдегі 
ойынды к"рудің орташа саны 1,2 мыңнан 
(FIFA, Clash Royale, Rainbow Six) 3 мыңға 
дейін (Brawl Stars) тіпті 7,2 мыңға дейін 
(PUBG mobile) "сті. Яғни, бұл салаға 
сұра ныстың артқанын байқатады. 

«БОЛАШАҚТЫҢ ОЙЫНДАРЫ» 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ ТУРНИРІ 

ЕЛІМІЗДЕ JТЕДІ
Осы жылдың 21 ақпан мен 3 наурыз 

ара лығында Ресейдің Қазан қаласында 
«Болашақтың ойындары» халықаралық 
турнирі "тті. Бұл цифрлық және класси-
калық 21 спорт түрін біріктіретін инно-
вациялық фиджитал болатын. Жарысқа 
12-62 жас аралығындағы 2 мыңнан астам 
адам қатысып, 294 команда құрылды. 
Турнирдің жүлде қоры 10 млн АҚШ дол-
ларын құрады. Жарыстарға геймдев, 
киберспорт, робототехника (дрон жары-
сы және робот шайқастары), кеңейтілген 
және виртуалды шындық, ақпараттық 
технологиялар және жасанды интеллект 
бойынша әзірлемелер кірді. Аталған 
ойын дарға 13 тәртіп бойынша 48 қазақ-
стандық қатысып, ойында жоғары дең-
гейдегі нәтиже к"рсетіп, бірнеше медаль 
ұтып алды. Мысалы, xGOD командасы-
ның құрамында бес қазақстандық "нер 

к"рсетіп, финалдық ойында ресейлік 
LookingForOrg құрамымен кездесіп, 
2:0 есебімен ұтты. Осылайша, Counter-
Strike 2 ойыны мен лазертаг бойынша 
жеңіске жетті. Бұл жетістік xGOD ойын-
шыларының жоғары дайындығы мен 
кәсібилігінің дәлелі болды. Бұл жарыста 
қазақстандықтар 175 мың АҚШ доллары 
к"лемінде жүлде ұтып алды. 

Бұл жарыстың ашылуына ел Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаев та қатысқа-
нын айта кеткеніміз ж"н. Мемлекет 
бас шысы турнир қатысушыларына сәт-
тілік тілеген с"зінде: «Шын мәнінде, 
«Болашақтың ойындары» – IT интеллект 
пен спорт ұштасқан бірегей формат. Жал-
пы, Қазақстанда IT секторы дамып келеді. 
Халықаралық деңгейде жарыстар "ткі-
земіз. Ресей Федерациясы дер кезінде 
қолға алған осы бастаманы жалғастыру 
үшін келесі «Болашақтың ойындарын» 
біздің елімізде ұйымдастыруды ұсына-
мын», – деп маңызды ұсыныс жасады. 

Дегенмен елімізде келесі жылы "туі 
тиіс «Болашақтың ойындары» халықара-
лық сайысы су тасқынына байланысты 

қаржыны үнемдеу қажеттілігінен тағы бір 
жылға шегерілді. Осылайша, сайыс 
2026 жыл ға ауыстырылды. Дегенмен елі-
міз дайындықты әзірден бастап кетті. 
Жуырда Туризм және спорт министрі Ер-
мек Маржықпаев 2026 жылы Қазақстан-
да "туі жоспарланған «Болашақтың 
ойын   дарын» алдын ала бағалау үшін ар-
найы келген Phygital International халықа-
ралық компанияның "кілдерімен кездес-
ті. Ал Phygital International халықаралық 
компаниясы «Болашақтың ойындары» 
турнирінің құқығын иеленгенін атап 
"ткеніміз ж"н.

«Қазір киберспорт федерациясымен 
бірлесіп 2026 жылы Астана қаласында 
"ткізуді жоспарлап отырған «Болашақ тың 
ойындарына» дайындық жұмыстарын 
бастадық. Министрлік тарапынан Қазақ-
станда осы спорттық біріншілікті ұйым-
дастырудың жоғары деңгейін қамтамасыз 
ету үшін барлық қажетті шаралар қабыл-
данады», – деді Ермек Маржықпаев.

Phygital International "кілдері EXPO 
халықаралық к"рме орталығы, Жақ-
сылық Үшкемпіров атындағы Жекпе-жек 
сарайы, «Барыс Арена» спорт кешені, 
Qazaqstan жеңіл атлетика спорт кешені, 
«Алау» мұз айдыны сарайы, «Сарыарқа» 
велотрегі, «Астана Арена» стадионы және 
т.б қаланың басты ғимараттарын бағала-
ды. 2026 жылғы Ойындарды "ткізу мүм-
кіндігін жеңіп алған қала биыл 1 қазанда 
анықталатын болады.

КОМПЬЮТЕР ҚҰЛАҒЫНДА 
ОЙНАҒАН

Жалпы, бұл спорт түріне қызығатын-
дар саны "те к"п. Олар – әр саланың 
мамандары. Қолдары қалт еткенде сүйік-
ті ойынымен айналысады. Мәселен, 
«24kz» арнасының тілшісі Мерей Қана-
пия да бұл спорт түрімен тұрақты түрде 
айналысып келе жатқанын айтады. 
«Менің бұл киберспортқа қызығушы-
лығым екі жыл бұрын оянды. Бүгінде 
тұрақты түрде ойнап келемін. Қазақ 
қоғамында бұл ойын түріне теріс пікірлер 
"те к"п. Баланың ермегі, уақытты босқа 
"лтіру секілді к"рінеді. Де генмен де 
жас"спірімдер бұл ойын ар қылы "здері-
нің ойлау жүйесін дамытып, тәжірибе-
лерін арттырады. Та быс та тауып жатыр. 
Мен журналист ретінде осы тақырып 
бойынша хабар дайындағанда бұл сала-
ның спортшыларымен сұхбаттасқан едім. 
Олар дың с"зінше, мемлекет әлі де бұл 
саланың қаншалықты маңызды екенін 
жете түсіне бермейді. Тиісінше, қаржы-
лық қолдау да аз. Соның салдарынан 
спортшылар халықаралық жарыстарға 
"здері ақша тауып баруға немесе "з бет-
терімен демеушілер іздеуге мәжбүр. Де-
генмен Мемлекет басшысының «Бола-
шақтың ойындары» халықаралық тур-
нирін елімізде "ткізу туралы ұсынысы бұл 
саладағы біршама олқы лықтарды жоюға 
әсерін тигізген. Президенттің осы бір 
с"зінен бүгінде салаға қызығушылық 
танытып, қолдау білдіруге ниеттілер саны 
артқан», – дейді ол. Ал Мұ са Мұрат есімді 
сантехник те бұл саламен ертеректен бері 
айналысқанын айтады. 

«Киберспорт ойынын екі топқа б"ліп 
қарастыруға болады. Біріншісі, команда-
лық ойын. Мысалы: DOTA 2, CS:GO, 
LEAGUE OF LEGENDS және т.б. ойын-
дарда команданың бірігуі арқылы жүзеге 
асырылады. Екінші киберспорттың түрі 
бір адамның қатысуымен ғана ойналады. 
Мысалы: FIFA 2022 СПОРТ СИМУЛЯ-
ТОРЛАРЫ, PES ESPORTS, BATTLE 
ROYAL және т.б ойындар. Киберспортта 
жеңіске тек киберспортшының ойлау 
қабілеті және реакция жылдамдығы әсер 
етеді. Киберспорттың ең негізгі тірегі – 
бұл стратегиялық ой, топ ішіндегі жұмыс-
ты дұрыс ұйымдастыра білу. Сондықтан 
жастайынан киберспортпен қызыққан 
балалар болашақта стратегиялық ойлауға 
қабілеттері "те жоғары болады. Бұл қа-
білеттер кейін олардың жұмысында, биз-
неспен айналысқан кезде қажет болаты-
ны с"зсіз. Бұл спорт түрінің біз білмейтін 
артықшылықтары "те к"п. Мәселен, 
ки бер  спортшылар күніне 10 сағаттан ар-
тық жаттығады. Бұл тез шешім қабылдап, 
логикалық қабілеттерін арттыруға септі-
гін тигізеді», – дейді ол. 

Наурызбек САРША ОЗАДЫ
ОЙЫН ОЙНАҒАН

�лем бойынша
 киберспортты спорт 
түріне қосқандардың 

ішінде 24 мемлекет бар. 
Бүгінде киберспорт 

әлемнің к�птеген елінде 
дамып, тіпті олимпиа-
далық ойындар қатары-
на қосылу мүмкіндігіне 

ие. Киберспорттың 
дамуы тек қана к�ңіл 

к�теру контенті емес, 
сонымен қатар 

мемлекеттің даму 
деңгейін де 

анықтайтын факторға 
айналды.
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Ең бастысы, азаматтардың сын дарлы 
сауалдарына жедел әрі тиімді жауап беру-
ді к�здейтін тұж ы-рымдама аясындағы 
тірлік тің нәтижесі бар. Қазір халықтың 
жергі лікті билікке деген қолжетімділігі 
жоғары. Бекітілген кестеге сай түзілген 
кездесулер, қабылдаулар кезінде �здерін 
мазалаған сау ал дарын ашық, тікелей қоя 
алады. Осылайша, «әкім бол, халқыңа 
жа    қын бол» деген с�з бүгінде әр әкімнің 
ұстанымына айналып келеді. &сіресе, 
Түркістан қаласының әкімі Нұрбол Тұ-
рашбековтің бекітілген кестеден б�лек, 
демалыс күндері және таң атпай ел ішін-
де жүргенін жиі байқаймыз. Күн сайын 
түрленіп, түлеп келе жатқан киелі Түр-
кістан шаһарындағы қайнаған құры лыс 
алаңында, ж�нделіп не болмаса салынып 
жатқан инфрақұрылым жұмысының ба-
сынан табылып жүр. 

Мәселен, Түркістан қаласының �зін-
де «Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасын жүзеге асыру бойын-
ша облыс әкімі Дархан Сатыбалдымен 
бекітілген жоспар бойынша қаладағы 
6 сектор аумағында жыл сайын 2 реттен 
12 кездесу �ткізілуі керек. Дегенмен жо-
ға   рыда атап �ткеніміздей, тұрғындармен 

бекітілген жоспардан тыс кездесулер жиі 
болып тұрады. Нұрбол &бдісаттарұлы 
Түркістан қаласына әкім болып келген 
соңғы 3 жылда тұрғындармен 108 мәрте 
кездесу �ткізіпті. Яғни, 3 жылда 6 сектор 
тұрғындарымен 36 рет кездесу жоспар-
лан ғанымен, оны 3 есеге артығымен 
орын  даған. Қала басшысының тікелей 
қадағалауының нәтижесінде тұрғындар-
ды мазалаған 1 215 сауалдың 1 203-інің 
шешімі табылып, бүгінде қалған 12 мәсе-
ле заң аясында қаралуда. Одан б�лек, 85 
рет �ткізілген жеке қабылдауда 924 адам-
ды қабылдаған.

Ал жыл басынан бері 12 рет тұрғын-
дармен жеке қабылдау �ткізіп, 69 азамат-
тың �тінішіне құлақ түрген. Тұрғындар-
дың �тініш-тілегі негізінде жауапты 
мекемелерге 80 тапсырма беріліп, оның 
қазірге дейін 56-сы орындалып отыр. 
Атап �тейік, тұрғындар �тініші негізінде 
оры ндалған жұмыстардың қатарында 
Түркістан қаласы Отырар шағын ауда-
нындағы к�пқабатты 36 үйге табиғи газ 
қ ұ  бы  ры тартылды, Бекзат секторында 
сая бақ құрылысы жүруде. Сонымен бірге 
О.Жарылқапов атындағы стадион қайта 
жаңғыртылып, пайдалануға берілді. Бек-
зат секторында екі жерде жаяу жүргін-
шілерге арналған теміржол �ткелі салы-
нып жатыр.  Т.Бокин к�шесіндегі 
к�п  қа батты үйлердің аулалары абаттан-
дырылды. Тізімге қарасақ, осылайша 
жұмыс нәтижесі жалғаса бермек. 

ТҮРКІ �ЛЕМІНІҢ 
ТУРИЗМ АСТАНАСЫ

Жуырда Түркістан қаласының соңғы 
жылдары бой к�теріп, к�рікті қалаға 
айналған «Жаңа қала» аумағы мен к�не 
Түркістанның байланысы аясындағы 
жұмыстардың барысын, тұрғындардың 
�тініші негізіндегі атқарылып жатқан 
шараларды таныстыру мақсатында бас-
пас�з туры ұйымдастырылды. БАҚ �кіл-
дері баспас�з туры барысында Түркістан 
облысы   ның орталығы Түркістан қаласы-
ның шынында да сәт сайын к�ркейіп, 
ұлғайып, дамып келе жатқанын к�ріп, 
жергілікті биліктің жүйелі жұмысына 

Тотыдай таранған 

Назгүл НАЗАРБЕК

Осы жағдайға алаңдаушылық білдір-
ген қала әкімі Асхат Бердіханов аппарат 
жиыны барысында құрылысы тым ұзаққа 
со зыл ған нысандарға қатысты түйткілді 
жағ    дайларды жайып салып, жауапсыз мер-
дігерлерге қоса, осы салаға жауапты тұл    ға-
лардың бейқамдығын қатаң сынға алды.

«Бақылау мүлде жоқ. Компаниялар 
б�лінген ақшаны шоттарына аударып 
алады да, с�збұйдаға салып, құрылысты 

созып жүре береді. Ондайлардың жұмы-
сын бақылап, заңды тұрғыда талап қоюға 
тиістілер де тым жайбарақат. Соның 
салдарынан қала тұрғындары тарапынан 
орынды наразылық туындап, облыс ор-
талығының бүгінгі келбетіне к�ңілі тол-
маған жұртшылық реніштерін білдіруде. 
Сондықтан тез арада нақты шаралар қа-
былдап, күрделі мәселенің күрмеуін 
тарқатыңдар», – деді Асхат Бердіханов 
қарамағындағы құрылыс саласына же-
текшілік жасаушыларға қарата.

&кімнің сынына қалғандардың бірі 
SHEBERBUILD ЖШС-ның жұмысы ха л-

ЖАУАПСЫЗ МЕРДІГЕРДІҢ ІСІ СОТТА ҚАРАЛАДЫ

Болат АБАҒАН

тағы бәр мәрте  к�з жеткізді. Айтқандай, 
Түркі мемлекет тері ұйымының туризм 
саласы бойынша отырысында Түркістан 
қаласын Түркі әл емінің 2024 жылғы ту-
ризм астанасы атағын беру туралы баста-
масы қолдау тапқан. Былтыр �ңірге 
1 мил лионға жуық қонақ келсе, биыл 
турист одан он есе к�п келеді деп күтілу-
де. Облыс орталығы болған 6 жылда 
Түркістанда бір сәтке де құрылыс тоқ  та-
ған емес. Қонақтар әр келгенінде жаңа-
дан қосылған әлеуметтік нысандарды, 
ойын-сауық орындарын, жаңа зәулім 
үйлерді к�ріп жатады. Мәселен, бір ғана 
тұрғын үйді айтар болсақ, 2020 жылы 
Түр кістанда 496 пәтер пайдалануға беріл-
ген. Соңғы үш жылда бұл к�рсеткіш 
2,3 есеге артып, 2023 жылы нақты 
3 933 пә   тер ел игілігіне ұсынылған. Оның 
ішінде к�пқабатты тұр ғын үйлер 9 есе ге 
к�бейіп, 3 жылда 199 тұрғын үйде 
10 767 отбасы пәтер кілтін алды. &не-мі-
не пайдалануға берілгелі тұрған дайын 
тұрғын үйлер де бар. Дәл қазір Отырар 
м�лтек ауданында 5 қабатты 20 үйдің 
құрылысы қызу жүріп жатыр. 800 пәтер-
лі 5 қабатты 20 тұрғын үй құрылысы об-
лигация есебінен (кредиттік тұрғын үй) 
басталыпты. Пәтерлерді нарық бағасы-
нан т�мен, яғни шаршы метрі 220 мың 
теңгеден несиеге ұсынбақ. 

Түркістанда сонымен бірге жаңа қа-
ламен бірге ескі қала да назардан тыс 
қалмаған. Бұл туралы Түркістан облыс-
тық ардагерлер алқасының мүшесі Қы-
дырәлі Рысбеков айтып �тті. «Халық 
қаланы «Жаңа қала», «Ескі қала» деп 
ауызша екіге б�ліп атайды. Алайда ескі 
қала да ескерусіз қалып жатқан жоқ. Об-
лыс орталығы болған 6 жылда ауыз тол-
тырып, мақтанып айтарлықтай жетіс-

ық тың да, атқарушы биліктің де к�ңілінен 
шықпай отыр. Аталған компания шаһар-
дағы жылу жүйелерін ауыстыру және 
Қ. Қай  сенов атындағы №4 орта мектепті 
күрделі ж�ндеуден �ткізу, №10 ша ғын ау-
данда 3 тұрғын үйді салу бойынша конкурс-
ты ұтып алған. Осылардың ішіндегі білім 
ошағының күрделі ж�ндеуі 2024 жыл дың 

30 сәуірінде аяқталуы керек бол ған. Алайда 
компания сылбырлық танытып, белгілен-
ген мерзімде ж�ндеуді аяқтай алмады. 
Жұмыстың тек 75 пайызын ғана орын-
даған. Осыған байланысты қалалық білім 
б�лімі компанияның ісін сотқа жіберіпті. 

Аталған серіктестік мектепті күрделі 
ж�ндеуден �ткізуді белгіленген уақытта 

аяқтай алмағанымен қоймай, қаладағы 
№2, 4, 5 шағын аудандардың жылу желі сін 
ау ыстыруды да әбден кешіктірген. Бұл 
маңызды міндетті осы жылдың қаң тарын-
да межесіне жеткізуі керек еді. Бі рақ был-
тырғы қыркүйек айынан бері жос пардан 
кейін қала бастаған компания жұмыс тың 
орындалу кестесін мүлде сақтамаған. Қа-
лалық ТҮКШ б�лімі туындаған мәселеге 
байланысты компанияға бірнеше рет хат 
жібергенімен ешқандай нәтиже шық-
папты. Ақыры, іс Алматы облысы маман-
дандырылған ауданаралық экономикалық 
сотына жолданатын болды. ТҮКШ б�лімі 
қос тараптың келісімшартын бұзу әрі 
мердігерді жосықсыз деп тану туралы та-
лап қоюды к�здеп отырған к�рінеді. 

Тағы бір «сақалды» құрылыс №10 ша-
ғын аудандағы 180 пәтерлі тұрғын үйлер 
былтыр желтоқсанда қолданысқа берілуі 
ке     рек болған. Желтоқсанды қойып, құ-
ры лысы әлі күнге толық аяқталмапты. 
Құ ры   лыс б�лімі бірнеше рет хат жолдап, 
ке йін сотқа беріп, мерзімді 20 маусымға 
дейін соз ды. 

 Алматы облысы

«Халы� �ніне ��ла� асатын мем-
лекет» т�жырымдамасы да ел Пре-
зидентіні" #аза�стан хал�ына ар-
на%ан Жолдауына ар�ау бол%ан 
ба%ыттарды" бірі. Мемлекет бас-
шысыны" б�л т�жырымдамасы б�-
гінде   �алы" ел тарапынан �олдау 
тау ып отыр. Демек, халы� пен билік 
арасында ты%ыз �атынас орна%ан 
жа% дайда :зекті мәселелер де, ше-
шімін табатыны белгілі. Б�гінде 
Президентіні" 2022 жыл%ы 3  нау-
рызда%ы <кімдерді" халы�пен кез-
десулерін :ткізу туралы Жар лы%ына 
сәйкес және жергілікті би лікті" ха-
лы�пен кері байланысын ны%айту 
ж:ніндегі тапсырмасына ор ай, 
жергілікті билік :кілдері халы�пен 
жиі кездесіп, есеп беріп, жеке �о-
%амды� �абылдаулар :ткізіп т�ра-
ды. М�нда%ы орта� ма�сат – халы�-
ты" билікке және жалпы мемлекет-
ке деген сенімін арттыру. 

#апша%айды" #онаев атанып, Алматы облысыны" орталы%ы мәртебесін 
иеленгеніне де екі жыл болды. Мемлекет басшысыны" Жарлы%ымен ж�зеге 
ас�ан жа"алы�тан бергі кезе"де #онаев �аласында жа"а ��рылыстар салу, 
инфра ��рылымдарды жа"арту, к:шелер мен аулаларды абаттандыру және 
ша?арды т�рмыс�а барынша �олайлы ету ба%ытында та%ы да бас�а к:птеген 
ж�мыстар ат�арылды. Облыс орталы%ы �анатын ке"ге жайып, к:ріктене т�сті. 
Алайда :здеріні" иы�тары к:тере алмайтын міндеттерді мойындарына алып 
ал%ан со" оны уа�ытында ж�зеге асыра алмай, «�зын ар�ан, ке" т�сау%а» 
салатын жауапсыз компаниялар кесірінен «са�алды» ��рылыстар �атары да 
артып отыр%анын, ж:ндеу ж�мыстарыны" ж:нсіз созылып кетуі жиілегенін 
жасырып �алу%а болмайды. Со"%ы кезде осындай мәселелер к:бейіп, тіптен 
к�рделеніп барады.

ТҮРКІСТАНТҮРКІСТАН

20 тұрғын үй  құрылысы мен 30 нысанда 
инженерлік инфрақұрылым жүйелері 
жүргізілуде. Бұдан б�лек, облыс орталы-
ғында 5 спорт кешенінің құрылысы қар-
қынды. М.Тұрсынов к�шесінде орна-
лас қан стадион жаңғыртылып, сон     -
дай-ақ «Парасат» саябағын реконструк-
циялау жұмыстары атқарылуда. Шаһар-
да Белсенді демалыс саябағы мен ай-
налма жол бойында демалыс  аймағы 
жа  сақ талуда.

ЖАН МЕН Т�НДІ 
ҚАТАР ЕМДЕЙТІН ОРТАЛЫҚ
Сонымен бірге тұрғындар сұранысы 

бойынша жуырда Бекзат м�лтек ауда-
нында «Белсенді ұзақ �мір» орталығы-
ның №1-ші филиалы ашылыпты. Зейнет 
жасындағы адамдардың салауатты �мір 
сүруі мен денсаулығына оң жағдай жасау 
мақсатында ашылған орталыққа келу-
шілер саны 3 000-ға дейін жеткен. Мұнда 
жасында бейнет етіп, бүгінде оның зей-
не тін к�ріп отырған қарияларымызға 
барлық жағдай жасалған. Зейнет жасын-
да күнұзақ үйінде отырғаннан г�рі осын-
да келіп, �з қатарластарымен бірге шах-
мат ойнап, массажға, тұз шахтасына, 
түр лі жаттығу залына кіріп денсаулығын 
жақсартады, к�ңілін к�тереді. Жан мен 
тәнді қатар емдейтін орталықта ұрпақтар 
сабақтастығын жалғайтын іс-шара �тіп 
жатыр екен. 

Бұл күні БАҚ �кілдері орталықтанды-
рылған кәріз жүйесінің құрылысымен де 
танысты. «Бекзат» м�лтек ауданындағы 
118 к�шені қамтамасыз ететін жалпы 
ұзындығы 100 шақырымды құрайтын 
кәріз жүйесінің құрылысы қызу жүріп 
жа тыр. Бұл – жоба-жоспар аясындағы 
бір ғана кәріз жүйесінің құрылысы. Бел-
гіленген жобалар толықтай іске асырыл-
ған жағдайда қала аумағын кәріз жүй-
есімен қамту 80 пайызға жетпек.

Түркістанның бренді – шеберлер 
к�рмесі. Иә, Түркістан қаласында қол�-
нер бұйымдарын жасау – ғасырдан-ға-
сырға жалғасып келе жатқан үрдіс. Қа-
лада Turkistan Qol oner одағы қоғамдық 
бірлестігі жұмыс істейді. Құрамында 
115 мү ше тіркелген. Сонымен қатар 
«Түркістан қаласының балалар қол�нер 
мектебі» бар. Мектепте 475 оқушы �з 
�нерін шың дап, ата дәстүрді игеруде. 
Түркістан қаласында қол�нершілерді 
қолдау мақсатында тұрақты түрде қол�-
нершілер к�р      ме          лері, сайыстар, іс-шара-
лар ұйымдастырылады. Түркістанға 
келген қонақтар міндетті түрде жергілік-
ті қол�нерші лердің қолынан шыққан 
бұйымды ес телікке алып кетеді. Бұл да 
болса түркі елінің туризм астанасы атан-
ған Түркістан қаласының бренді екені 
с�зсіз. Осы тұста тағы бір жәйтті айтсақ, 
туризм саласындағы еліміздегі алғашқы 
бейінді мемлекеттік университет Түркіс-
танда осыдан 5 жыл бұрын ашылған. 
Халықаралық туризм және меймандо-
стық университеті деп аталатын жоғары 
оқу орны биыл алғашқы түлектерін 
ұшырмақ. Xзінің білім беру бағдарлама-
ларына дуаль  ды оқыту элементтерін 
енгізген Қазақстандағы жалғыз бейінді 
жоғары оқу орны халықаралық және 
ішкі туризм, экскурсия лық қызмет к�р-
сету мен жеке турларды ұйымдастыру, 
туристік дестинациялар менеджменті, 
ұйымдастырыл ған туризмді бас қару 
және экскурсиялық-анимациялық қыз-
мет, спорттық туризм, спорттық сауық-
тыру фитнесі ма мандық ретінде алғаш 
рет осы  университетте оқытыла бастап-
ты. Бір қатар шетелдік оқу орындарымен 
ынтымақтастық туралы келісімге ие 
білім ордасының бітірушілері биылдан 
бастап шетелде және елімізде туристік 
бағыттағы қызмет түрлерін к�рсет етін 
болады. 

Қонақтар осылайша жергілікті билік 
тарапынан Түркістанда түркі елінің ту-
ризм астанасына лайықты к�з сүйсінер 
тындырым ды тірліктің бар екенін, халық 
үніне құл ақ асатын мемлекет тұжырым-
дамасының іс жүзінде нақты жүзеге асып 
жатқанын  к�збен к�рді. 

Түркістан облысы

тіктеріміз к�п. Қаншама мәдениет, 
спорт, медицина, білім, демалыс орын-
дары салынды. Міне, ескі қаламызда 
әде мі мәдениет үйі, оның жанында за-
манауи Жастар орталығы салынып жа-
тыр. Қаламыз жасыл аймаққа айналды. 
Мұның барлығы да Президентіміздің 
қазіргі жүргізіп жатқан саясатының ар-
қа   сын дағы жұмысты жүйелі іске асыру-
да облыс әкімі Дархан Сатыбалды мен 
қала әкімі Нұрбол Тұрашбековтың орны 
ерекше екенін атап �ткен ж�н. Ұлтымы-
здың ба қытты болашағына бірге жетей-
ік», – дейді түркістандық ақсақал. 

Иә, байырғы түркістандықтар оты-
рған к�не қалада да заманауи үлгідегі 
жаңа ғимараттар, жол құрылысы, инфра-
құры лым жұмыстары қарқын алыпты. 
Ерекше стильдегі Жастар орталығында 
арнайы демалыс аймағы, стрит-воркаут 
алаңы, амфитеатр, электронды кітапхана 
б�лмесі құрылып, үйірмелерге арналған 
б�лмелермен, шағын спортзал және к�п-
функционалды залдармен қамтылмақ. 
Ал Жас тар орталығының жанында тұрғы-
з ы  л ы п  ж а т қ а н  М ә д е н и е т  с а р а й ы 
500 орын    ға арналыпты. Құрылысы был-
тыр бастал ған нысан келер жылы пайда-
лануға бе   ріл  мек. Мұнда �нерпаздарға 
арналған ашық алаң нан сахна, саябақ, 
авто тұрақ және балалар ойын алаңшасы 
салынбақ. 

Айта кетейік, жалпы дәл қазір облыс 
ор талығында 61 нысанда құрылыс жұ-
мыс  тары жүргізіліп жатыр. Оның 8-і 
әлеу мет тік  нысан, 3 саябақ, 5 қабатты 
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Халықаралық дзюдо федерациясы 
бекіткен ережеге сай, әлем чемпионаты 
рейтингілік ұпай бе ретін маусымдағы ең 
соңғы турнир. Осы жарыста балуандар 
Париж ойындарына апаратын соңғы би-
леттерді қалтаға салмақ. Олимпиадаға 
жолдама мәселесін шешіп алған кейбір 
әлем үздіктері мұнда келген жоқ. Десе де, 
жер жүзі нің мықтылары әлемдік додадан 
сырт қалмауға тырысқан. Қаз ақстан ко-
мандасы да Абу-Даби ге үлкен үмітпен ат-
танды. Былтырғы сында жүлдесіз қалған 
соң, Олимпиада қарсаңында жан  күйер 
к+ңілінен шығу бар лығына да маңызды еді. 
Бірақ жарыс қарсаңында федерация үлкен 
даудың шетін шығарды. 

Отандық дзюдошылар негізінен жеңіл 
салмақтарда жүлде салады. /сіресе, 60 
келінің жауапкершілігі ауыр. Талай жыл 
бойы Елдос Сметов к+шін сүй реген салмақта 
жас әрі талантты балуандар бой к+рсетті. 
Рейтингте  15-орында тұрған Нұрқанат 
Серік баев та, 18 -орында тұрған Мағ жан 
Шамшадин де әлем үздіктерімен иық тірес-
тіріп жүр. Алайда бапкерлер әлем чемпи-
онатына жақында жарақатынан айыққан 
Мағжанды емес, рейтингте әлдеқайда т+мен 
тұрған Ел досты әкетті. Бұл бапкерлер мен  
жанкүйерлер арасында үлкен шу  туғызып, 
Шамшадиннің жат тық тырушысы +кпе-
ренішін жас ыр май айтты. 

«Астанадағы жарыс басталмай тұрып, 
бапкерлер рейтингке қараймыз деді. Бас 
хатшы да, бас директор да солай деген. 

Қазір рейтингте Серікбаев – 15, Шамшадин 
– 18, Сметов 26-орында тұр. Бірақ «баяғы 
жартас –  бір  жартас» күйінде қалды. Мағ-
жан тағы да әлем чемпионатынан әділетсіз 
шеттетіліп отыр. Елдос Смет овке ешқандай 
жеке бас араздығым жоқ. Ол қазақ дзю досын 
әлемге танытқан жігіт. Алайда әлемдік 
сынға қатысатын балуандарды әділетсіз 
таңдаған бас бапкер мен федерация бас-
шыларына ренішім бар. ?те +кін ішті. Бір 
адамның абыройы, ата ғы бар деп алдына 
түсе беретін болсақ, басқа жігіттер не үшін 
дайындалып жүр? Не себепті олар күндіз-түні 
тер т+гіп жатыр? /р нәрсенің +з уақыты 
бар. Уақыты бар кезде адам күресіп, абы-
рой-атақ алады. Кейін басқаларға орнын 
бер еді», – деді Мағжанның жеке бапкері, 
Қазақстанның ең бек сіңірген жат тық-
тырушысы Қален Қалиұлы. 

Бапкердің ренішіне федерация бас-
шылығы құлақ асқан жоқ. Олар Астанада 
+ткен Grand Slam турнирінде қола медаль 
алған Сметовке сенім артатындарын мәлім-
деді. Одан б+лек, рейтингте 15-орында 
тұрған Нұрқанат Серікбаев +нер к+рсетті. 

?кінішке қарай, әлем чемпионатында 
екі балуан да жүлде алған жоқ. Серікбаев 
Оңтүстік Кореянның мақтанышы Ли 
Харим нан екінші айналымда ұт ыл ды. 
Сметов болса, ширек финалға дейін сүрін-
бей Вьетнам, Оң түстік Корея және Брази-
лия балуандарын жең ген. Бір ақ ресейлік 
Аюб Бли ев Елдосты жартылай финалға 
жібермеді. Осылайша, қола ме дальға та-
ласқан Сметов 21 жастағы жапондық талант 
Таики Накамурадан таза жең ілді. 

Асылында, Елдосқа еш +кпе жоқ. Ол 
15 жылдан бері қазақ дзюдосына адал еңбек 

етіп келеді. Сметов секілді екі Олимпиадаға 
қатысып, медаль алған қазақ балуаны жоқ. 
Ол дзюдода Олимпиада алтынынан басқа-
ның бәрін алды. Иә, осы алтын да балуанға 
тыныштық бермей жүрген шы ғар. Бірақ 
уақыт +з дегенін алатынын ұмытпау керек. 
Сметов 2022 жылғы әлем чем пионатының 
қола жүлдесінен кейін күні кешеге дейін 
+зі қатысқан жарыстардан құр қайтты. 
Айғай-шумен аттанған Абу-Дабидегі әлем 
біріншілігінде де жүлдеге іліге ал мады. 

Енді Олимпиадаға кімнің бар атыны 
тағы да басы ашық күйінде қалып отыр. 

Жарыстың екінші күні татамиге шыққан 
қазақ балуандары те гіс ұтылды. Астанадағы  
Grand Slam турнирінде алғашқы медалін 
алған Бақытжан /бду рахимов (73 келі), 
жақсы күре сімен к+зге түскен Жанарыс 
Рахметқали (66 келі), тәжірибелі Ғұсман 
Қырғызбаев (66 келі) пен Азия чемпионы 
Данияр Шамшаевтар (73 келі) бір белдесу-
ден соң жарысты аяқтады. Ал үшінші жарыс 
күнінде  татамиге шыққан Эсмигуль Кую-
лова үшінші айналымда сүрінді. Команда 
үздік терінің бірі Абылайхан Жұба назар 
денсаулық жағдайына бай ланысты жарыстан 
бас тарт қан.  

/зірге /биба /бужақынова жарап тұр. 
Дзюдодан қазақ қыз дары арасында тұңғыш 
рет Grand Slam әлем чемпионаттарының 

жүлдесін алған ол +зінің екі жыл бұрынғы 
жетістігін тағы қай талап, қола медаль жеңіп 
алды. 

«/лем чемпионатына тың ғылықты 
дайындалдым. ?з жері мізде +ткен Grand 
Slam турниріне де қатыспадым. Олим пиадаға 
бір қадам қалды. Сондықтан бұл бәс е кенің 
орны ерекше.

Ал кездесулерге келер болсам, моңғол 
қызына +з қателігімнен ұтылдым. Азия 
чемпионатында да есе жіберіп едім. Бірін-
ші ай налымдағы түрік қызын бұрын да 
жеңіп жүргем, кіші финалда кез дескен 
Тукче Бедермен бірінші рет белдестім. 
Екеуміз де солақай болғандықтан, бапкер-
лер оның сол қолын бұғаттауды тапсырды.

/рине, алтын медаль алғым келді. Бірақ 
қоланың +зі мен үшін үлкен жетістік. Бұл 
турнир қар саңында негізінен Италия, 
Жапония және Моңғолия спортшыларына 
қарсы дайындалдым», – дейді /биба бел-
десуден соң. 

Осы салмақтағы үздік теріміздің бірі 
Ғалия Тынбаева екінші айналымда сүрін-
ді. 57 келідегі Бақыт Құсақбаева да алысқа 
шаба алған жоқ.

Абу-Дабидегі әлем чемпионаты 107 
елден келген 658 спорт шының басын 
қосты. /лемдік жарыс 23 мамырда мәреге 
жетеді.  

Ақырыс СЕЙТҚАЗЫ

Б
іріккен Араб �мірліктеріні� Абу-Даби �аласы дзюдодан рейтингілік әлем 
чемпионатын �абылдап жатыр. Жарысты� ал/аш�ы к7нінде �ор жын/а бір 
�ола т7сті. Екінші к7ні татамиге шы��ан бес балуан да бірінші ай налымнан 

аса алмады. 8шінші к7нгі нәтиже де к9�іл к9ншітпейді.

СМЕТОВ
ҚАШАНҒЫ СҮЙРЕЙДІ?

Әбиба Ә НОВАБУЖАҚЫН , 
тының дзюдодан әлем чемпионат
егері: екі дүркін жүлде

БАППЕН КЕЛГЕН БАҚ
– �лем чемпионатындағы жүлдеңіз 

құтты болсын! Алдағы арман-мақсатыңыз 
қандай?

– 18-24 мамыр аралығында Абу-Даби 
қаласында дзюдодан әлем біріншілігі +тіп 
жатыр. Сәйкесінше, әлем чемпионатының 
екі дүркін қола жүлдегері атандым. Спорт 
мансабымдағы ең маңызды жарыстың бірі 
саналған әлем чемпионатынан алтын 
алғым келді. Моңғол қызына Азия чем-
пионатында есе жіберіп едім. Себебі +зім 
қателік жіберіп, сан соғып қалғанмын. Ал 
осы турнирде ол қыз кері әдіс жасап кет-
ті. Шабуылын тойтара алмай, жеңілдім. 
Негізі,  барлық қарсыласымды зерттеп 
шықтым.  Десе де, жеңіс тұғырына жүл-
дегер ретінде к+терілгеніме қуаныштымын. 
Бұл мен үшін Олимпиада алдындағы 
серпіліс әрі +зімді сынауға берілген мүм-
кіндік дер едім. Біз мұнымен тоқтамаймыз. 
/лем чемпионатынан кейін қатемен жұмыс 
істеп, т+ртжылдықтың басты додасына 
тыңғылықты дайындықпен аттану үшін 
барымды саламын. Маған сенім артқан 
жан күйерге мың алғыс. 

/рине, әлем чемпионатында үздік 
үштіктен к+рінгім келді. Жалпы, басты 
мақсатым – Олимпиаданың алтын медалі. 
/нұранымызды шырқатып, бойымды рух 
кернегенін қалаймын. Себебі барлық 
жерден үшінші орын бұйырады. Бұл – 
сәйкестік. Кей қарсыластарым мені әдейі 
үшінші орын алады деп ойлауы мүмкін 
(күлді- авт). Негізі, дзюдода үшінші орын 
алу қиын. Турнирге бір емес, 90-100 мем-
лекет қатысады. Яғни, осы уақытқа дейін 
кез келген қарсыласпен бірнеше рет 
белдесуге мүмкіндік туды. Реті келсе қай-
та-қайта жеңуге тырысамын. Мұның +зі 
техника жағынан да, психология тұрғы-
сынан да шыңдайды. Байқаймын, күресу 
мәнерімде тактика жағынан да +су бар.

– Спортшы үшін к)ңіл-күй де маңызды.
Психолог қызметіне жүгінесіз бе?

– К+п жерде психология ж+нінде сұрап 
жатады. Психологтің жеке қабылдауына 
барған жоқпын. Анам – педагог-психолог. 
Яғни, жеке психологім – анам. Жарыстан 
үшінші орын алсам да, «келесіде алтын 
сенікі болады» деп демеп, мотивация 
береді. Сол үшін қайта-қайта жарысқа 
қатысып, медаль алуға тырысамын. Бұрын 
құрамаға шетелден арнайы психолог 
әкелген. Бірнеше сеанс +ткізді. ?зімді 
татамиде тани алатынымды, ұстай білетінімді 
айтты. Психологиялық түрде оңай сын-
байтынымды да түсіндірді. Ұтылып қалсам, 
қайта ұмтылып, реванш жасағым  келеді. 
Бойымды тез жинаймын. Мейлінше ерте 
ұйықтаймын. 21:30-22:00 аралығында 
ұйқыға кетуге тырысамын. 07:00-08:00 
аралығында тұрып, жаттығу жасаймын. 
Түскі асымды ішіп, жаттығуға дейін бір 
жарым сағат ұйықтаймын. Кешкі жаттығу 
жасап, массаж алып, созылу жаттығуын 
жасаймын. Одан кейін витамин қабылдап, 

ұйықтаймын. Демалыс күндері ғана басқа 
дүниемен айналысуға уақыт табамын. 
Күніне екі рет жаттығу белгіленсе, к+бірек 
ұйықтап алуға тырысамын. Ұйқы  жылдам 
қалыпқа келуіме к+мектеседі.  

– Қазір дзюдода қыздар к)бейген сияқты. 
�лде бұрынан мол ма еді?

– Иә, дзюдода қыздар бұрын да к+п 
болған, қазір де жеткілікті. Тек медальға 
қол соза алмай жүрді. Менің жетістігімнен 
кейін ізімді басып, жетістікке жетіп жүр-
ген қыздар бар. ?зім 2016 жылдан бері 
Галбадрахпен бірге жаттықтым. Токио 
Олимпиадасы тұсында серіктес ретінде 
бірге күрестім.1,5 ай қасында жүрдім. Бірақ 
ол Олимпиадада ұтылып қалды. Десе де, 
одан үйренгенім жетерлік. ?з білгенімен 
б+лісті, тәлім алдым. Күрес стилі бойын-
ша қопал күресуді үйрендім. Күш жағына 
к+ңіл б+ліп, әдісті соңына дейін жасауға 
бой үйреттім. Татамидегі шыдам мен мінезді 
сіңірдім. Бозкілемде т+рт минут белдессек 
те, он минутқа дейін күресуге жігерлендірді. 
Қазір аса шыдамды емеспін, бірақ +з-+зімді 
қамшылаймын. ?ткен кездесулерді  қай-
та-қайта к+ремін. Ұтылғанымды, ұтқа-
нымды сараптап, әттеген-айымды 
анықтаймын, күнделікке түртіп аламын. 
Бір кездесуді бір емес, бірнеше рет к+ремін. 
Кішкентай детальды да к+зден тыс қал-
дырғым келмейді. Келесі жарыста қол-
данбауды қадағалаймын. Бұлшықеттің 
есте сақтау қабілетін жетілдіруге күш са-
ламын, денемді үйретемін. ?йткені Гал-
бадрахтың дәрежесінен асып түскім келеді. 
Ол жеткен жетістіктің бір сыпырасын 
қайталағым келеді. Соның ішінде олим-
пиада медалі де бар.  Сонда  дзюдо та-
рихында қазақ қыздарының да Олимп 
шыңын бағындыра алатынына к+з жет-
кізсем деймін. Осы с+зімді +зіме де дәлел-
дегім бар. Оның үстіне Олимпиаданы 
кезекті Grand Slam турниріндей бағалауға 
бекіндім. Сонда жүктің ауырлығы жеңіл-
дейтін сыңайлы. Бастаған ісімді соңына 

жетеріне сенемін. Бірден чемпион бол-
майсың. Мен де талай жарыста ұтылдым. 
Режим, дұрыс тамақтану мен жаттығуға 
к+ңіл б+луің қажет. Сырттан келдің бе, 
мәселе сыртта қалу керек. Жаттығуды 
беріле жасап, сіңіруің қажет. Татами қатені 
кешірмейді. Ойың б+лінсе, сүрінесің. 
Осындайда құрамада Ғалия Тынбаева 
сияқты бәсекелесің болған жақсы. Бәсе-
ке болған жерде +сесің. Ізіңнен біреу қуып 
келе жатқанын сезсең, екі есе алға ұмты-
ласың. Сәті түссе, бірнеше жыл қатарынан 
ел намысын қорғағым келеді. 

КЕМ-КЕТІКТІ ТҮЗЕР 
КЕЗ КЕЛДІ

– Спорттағы қыздарға қолдау қандай 
деңгейде? 

– Басында спортта қыздарға қолдау аз 
еді. Қазір бірте-бірте кем-кетік түзеліп 
жатыр. Қыздар жетістікке жеткен сайын, 
демеп жатыр. Жақында жеке массажисті 
жаныма қосты. Дейтұрғанымен қалыпқа 
келу жағы ақсап тұр. Диетолог жоқ, вита-
минизация әлсіреп жатыр. Білесіз дзюдо-
да ай сайын жарыс, тез қалыпқа келуің 
қажет. ?з басым үш жылдан бері Жапо-
ниядан витаминге тапсырыс беремін. Кез 
келген дәруменді қабылдауға жүрексінемін. 
Допинг дейтін тағы бар. Бұрынғыдай емес, 
витамин беру жағынан ілгерілеу бар. Бірақ 
т+ртжылдықтың басты бәсекесіне сай, 
жетерліктей емес. Одан б+лек, құрамада 
диетолог жоқ. Ташкенттегі дода алдында 
бір диетологтен консультация алдым. 
Салмақты дұрыс қуалау, дұрыс тамақтану 
мен шаршап қалмау ж+нінде кеңес берді. 
Екі аптада екі рет с+йлесемін. Жарыс 
жақындағанда іздеймін. Оның үстіне +зім 
де «жартылай» диетологпын. Не жеу керек, 
не жемеу керек қадағалаймын. ?йткені 
бір салмақта күресіп жүргеніме он бес жыл 
толды. 

Тағы да айта кетерлігі, спорт медици-
насы кенжелеп қалды. Иығым екі жерден 
еті жыртылды. Сонда 2023 жылы +ткен 
әлем чемпионатында жақсы дәрігер 
болғанда үшінші орын алар ма едім? 
Иығымды дұрыс жансыздандырып, таңып 
бергенде жағдай +згерер ме еді? Елімізде 
білікті спорт дәрігері, мықты маман тапшы. 
Медаль сұрау үшін кем кетікті түзеу керек. 
Шетелдегі спортшыны бақыласаң, дәрігері 
неше түрлі нәрсемен емдеп, лезде қатарға 
қосады. Тез қалпына келеді. Қазір иығым 
аса мазаламайды. Кейде ауыратынын 
жасырмаймын.  Иығымды үш айда емдедім. 
Сегіз ай болды татамиде күресіп жүрмін. 

– Татаминде достық бола ма?
– Татамидегі достыққа келсек, құра-

мадағы қыздармен жақсы қарым-қатынас-
тамын. Ал жақын құрбым жол апатынан 
қайтыс болды. Азия ойындарындағы 
медалімді соған арнадым. Тағы да айта 
кетерлігі, әлеуметтік желідегі қауесет рас. 
Олимпиададан кейін ұзату тойымды 
жоспарлап отырмыз. Болашақ жарым 
мансабымды жалғастыруыма қарсы емес. 
Керісінше, «қолдаймын, +зің қалағанша 
күрес, қақпаймын» деп демеп жатыр. ?з 
басым бұдан кейінгі Олимпиадаға да қа-
тысқым келеді. Сол тұста жасым 30-да 
болады екен. Екі олимпиадалық цикл 
арасында лайықты белдескім келеді. Мені 
қолдайтын барша жанкүйерге алғысым 
шексіз. Қолым қалт етсе, жылы лебіздеріңді 
оқимын. Қыздарына менің атымды қойып, 
спортқа береміз дегенде марқайып қала-
мын. 

– �ңгімеңізге рақмет!

 Сұхбаттасқан Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

ТАТАМИ ТАТАМИ 
ҚАТЕЛІКТІ ҚАТЕЛІКТІ 

КЕШІРМЕЙДІКЕШІРМЕЙДІ
дейін жеткізіп, Парижден  сүйінші сұрай-
тын күн тусын!

Т:РТЖЫЛДЫҚТЫ 
ТҮЙІНДЕР ТАРТЫС

– Олимпиадалық рейтингтегі орныңыз-
ды білеміз. Ыңғайсыз қарсыласыңыз кім? 

– Олимпиадалық рейтингте т+ртінші 
орында тұрмын.  Басты қарсыласым  – 
жапон Сунода Нацуми. Аталған спортшы 
ыңғайсыз қарсылас, сан қырлы балуан. 
Бойы ұзындау, бұрын 52 келі салмақта 
күрескен. Олимпиада кезінде екеуміз екі 
топқа түссек, финалда кездессек деген 
үміттемін. Қалған қарсыласымды амалын 
тауып, айламды асыруға болады. Қазір 
француз мамандарымен жапон қызының 
күресін талқылап жүрміз. Осал тұсын табу 
үшін әрекет етеміз. Арнайы әдіс ойласты-
рып, тәжірибе жүзінде іске асырған абзал. 
Жапон қызын әлеуметтік желіде бақы-
лаймын, жаттығуын қараймын. /лем 
чемпионатынан бұрынғы жарыста Нацу-
мидан жартылай финалда ұтылдым. Ол 
күтпеген жерден басқа әдіс қолданды. 
Одан бұрынғы әдістеріне құлаған жоқпын. 
Екі ескертумен ұтып келе жатқанмын. Ол 
мені күтпеген әдіспен алдап кетті. Қысқа 
қайырғанда, бізден бір қадам алда келе 
жатқан дзюдошы. Жасы менен үлкен. 
Дегенмен дзюдода жас аса маңызды емес.  
Шапшаң қимылдап, психологияға мығым 
болсаң жетіп жатыр. /дісті тез ойлап, тез 
іске асыру қажет. /йтпесе, к+з ілеспес 
секундта шалынып қалуың бек мүмкін. 
Одан кейін италиялық Ассунта Скутто, 
француз Шырын Букли  бар. Аталғандар-
ды жеңдім де, жеңілдім де. Былтыр әлем 
чемпионатында қола медаль үшін Скут-
тодан ұтылғанмын. Иығым жыртылып 
кетті. Буклиды да қапы қалдыруға болады. 
Жалпы, Олимпиада ойындарында 28 қыз 
сынға түседі. 28 қызға 28 тәсіл жасауың 
керек. 

– �р спортшының «қаруы» болады. 
Сіздің қаруыңыз не? 

– Кейінгі үш жылдан бері асығым 
алшысынан түсіп жүр. Grand Slam сайы-
старында жүлде алған сайын сенім ұялады. 
Жеңіске жеткен сайын сенім еселене 
береді. /рбір жарысқа барып, медальға 
ілігу қиын. Бұл деңгейді ұстап тұру одан 
да қиын. Мені де қарсыластарым  зерт-
тейді. Басты қаруым   – жылдамдық. Осы 
артықшылықты барынша пайдалануға 
тырысамын. 

Артымда +сіп келе жатқан қыздар маған 
қарап бой түзейді. Олар да жетістікке 

Әбибаның 
қаруы – жылдамдық. 

Қарсыласы өзін-өзі жинап 
үлгергенше, қарсы шабуылға 

кірісіп кетеді. Әп-сәтте жасалған 
әдіске таңдай қақпайтыны кем де 

кем. Қайсар қыздың қай жарыс болма-
сын жүлдесіз қайтпайтыны тағы бар. 

«Қайтсем де алтын аламын» деп 
жүргеніне де біраз уақыт болды. Көп 

күткен алтыны алдағы аламаннан 
бұйыра ма, кім білсін?! 

Біз дзюдошы Әбиба 
Әбжақынованы сөзге 

тарттық.

«Қазақстан темір жолы» 
Ұлттық компаниясы» ак-
ционерлік қоғамының 
«Ақт+бе магистралдық желі 
б+лімшесі» филиалы, 
Ақт+бе теміржол вокза-
лындағы коммерциялық 
қызметке арналған алаңдар-
ды/үй-жайларды мүліктік 
жалдауға (жалға алу) беру-
бойынша ашық конкурсты 
2024 жылғы маусымның 
бесінде +ткізуді жоспар-
лайды.

Жоғарыда к+рсетілген 
байқауға қатысуға тіркелу 
2024 жылдың 4 маусы-
мы,15:00-ге дейін, Ақт+бе 
қаласы, А.Молдағұлова 
даңғылы, 49 үй, 5-қабат, 
533-кабинеттегі мекенжайы 
бойынша және 8 (7132) 
97-42 -19, 97-42-05 теле-
фоны арқылы қабылдана-
ды.

Хаттарды ашу 2024 
жылдың 5 маусымында 
15:00-де Ақт+бе қаласы, 
А.Молдағұлова даңғылы, 
49 үй, 2-қабат, 211-кабинет, 
Шағын залы мекенжайын-
да жүргізіледі.

Барлық туындаған сұрақ 
бойынша осы н+мірлерге 
хабарласуға болады:8(7132) 
97-42-19, 8 (7132) 97-42-05.

Толық ақпарат «Қа-
зақстан темір жолы «Ұлт-
тық компаниясы» акцио-
нерлік қоғамының www.
railways.kz сайтында орна-
л а с т ы р ы л ғ а н  « и н -
фрақұрылым» б+лімінің 
«Темір жол вокзалдарын-
да жайлар мен алаңшалар-
ды мүліктік жалға беру 
(жалдау) тәртібі» кіші 
б+лімінде.



Оқу-ағарту министрлігінің хабарлауын-
ша, биылғы оқу жылын 3,8 миллионнан 
астам оқушы аяқтайды екен. Оның 186 
мыңы 11 сынып бітіретін түлектер. Олар 
мектеп бітіру кешін бұрынғыдай «ас та т�к» 
сән-салтанатпен тойламайды. Оқу-ағарту 
министрі Ғани Бейсембаевтың ескер-
туінше, түлектер соңғы қоңырауды ысырап 
жасамай, даңғаза қылмай �ткізуі керек. 
Ведомство �кілдері соңғы қоңыраудың 
бірыңғай сынып сағаты форматына ауыс-
тырылу себебін елдегі су тасқыны жағ-
дайына байланысты деп түсіндірді. Яғни, 
бұрынғыдай кортеж, мейрамхана, сәнді 
к�йлек секілді ысырапқа жол берілмеуі 
тиіс.

– Биылғы жылдың түлектері аталған 
іс-шараны жоғары мәдени деңгейде, еш 
ысырапсыз, даңғазаға жол бермей, рухани-
адамгершілік деңгейінде �ткізетіндіктеріне 
сенімдімін. Бұл болашақ түлектер үшін 
�негелі дәстүрге айналған жаңа форматтағы 
жоғары мәдениетті алғашқы шара болары 
с�зсіз. Оқу жылын аяқтауды сапалы ұйым-
дастыру және қауіпсіздік шараларын сақтау 
бойынша �ңірлік Білім басқармаларының 
басшыларына дербес жауапкершілік жүк-
теймін, –  деді министр.

Соған сәйкес, түлектер үшін 25 мамырда 
«Мектебім, саған мың алғыс!» атты іс-шара 
аясында соңғы қоңырау соғылатын болады. 
Ал республикамыздың барлық мектебінде 
24 мамыр күні «Білімім – Отаныма» атты 
бірыңғай сынып сағаттары �теді. 

– Бұл былтырғы жылдың қыркүйек 
айында енгізілген «Біртұтас тәрбие бағдар-
ламасы» шеңберінде қабылданған жоспарға 

сәйкес ұйымдастырылуы тиіс, – деді ми-
нистр Ғани Бейсембаев. 

Ал бірінші вице-министр Наталья Жұ-
ма ділдаеваның айтуынша, «Білімім – Ота-
ныма» тақырыбындағы бірыңғай сынып 
саға тын �ткізу – бұл бүгінгі таңда жоғары 
бі лімді ұлтты қалыптастыру үшін, ең ал-
ды мен, бізде білім культі болуы керек еке-
нін үндейтін Мемлекет басшысының не-
гізгі идеясының жалғасы. 

– 1-сыныптан 10-сыныпқа дейінгі бар-
лық білім беру ұйымдары үшін оқу жылы-
ның аяқталуы қорытынды есеппен қатар 
жүруі қисынды. Педагогтермен және ата-
аналармен бірлесіп бала, жалпы сынып 
қан дай жетістікке жетті, соны қорытын-
ды лау, – деп атап �тті ол.

Дегенмен Наталья Жұмаділдаеваның 
айтуынша, түлектердің соңғы қоңырау 
фор матын таңдау мүмкіндігі бар. Бірақ 
мек теп бітіру кештерін міндетті түрде білім 
мекемесінің қабырғасында немесе аула-
сында �ткізу, іс-шараға түлектердің мектеп 
формасымен қатысуын және барынша 
қара пайым �ткізілуін қатаң бақылау басты 
назарда болады.

МЕКТЕП БІТІРУ КЕШІНІҢ 
ФОРМАТЫ ҚАНДАЙ БОЛУ КЕРЕК?

Министрліктің бұл талабы әдеттегідей 
әлеуметтік желіде қызу талқыға түсті. 
Жаң а  лықты бірі қолдап жатса, енді бірі 

қар сылық танытып, жарыса шуласып жа-
тыр. Мәселен, қолдаушы тарап, «Уни вер-
ситетке қайта-қайта түсуге, бірнеше диплом 
алуға болады. Бірақ мектепте бір-ақ рет 
оқып, бір-ақ рет бітіресің. Аттестат алып 
жаңа �мірге қанат қағар сәт – әрбір түлек 
үшін балалық шақпен қоштасу, ең бір қи-
мас сәт» десе, қарсы тарап түрлі қауіп сіздік 
шарасы мен қаражат мәселесін жа рыса 
жазып, кейбірі соңғы қоңырау кеңес тік 
кезеңнен қалған дәстүр дейді. ?рине, тү-
лек тер үшін мек теп бітіру кешінің сән-сал-
танатты бол ғаны қызық.

– Он бір жыл бойы бірге оқыған, бір 
партада отырған сыныптастарыңмен қош-
тасу оңай емес. ?р бала арман қуып әр қа-
ла ға, әр салаға кетеді. Сондықтан түлек-
тердің есінде қалатындай мектеп бітіру 
кеші �ткізілгені дұрыс деп ойлаймын. Тек 
барлығы ата-анамыз бен ұстаздардың ба-
қылауында болса... Салтанатты кештің 
бол ғаны дұрыс еді, – дейді 11-сынып оқу-
шысы Азат Қасымұлы.

Тарих пәні мұғалімі Bмір Шыныбек 
кеңестік кезеңнен қалғанның бәрін ман-
сұқтай беруге болмайтынын айтты.

– Мектеп бітіру, мектеппен қоштасу 
тү лектер үшін нағыз албырт шақ. Есею, 
ғашық болу, қимастық секілді м�п-м�лдір 

сезімдері алаулайтын алғашқы сәттер. 
Бұрынғыдай таң шапағын қарсы 

алу, қосылып ән салу, қол ұс-
тасып, шыр к�белек айнала 

билеу – бәрі-бәрі есте қалар, ұмытылмас 
естелік сыйлайтын мезеттер. Сондықтан 
даңғаза-дарақылыққа, бәсе келестікке жол 
бермей, дәстүрлі форматта атап �ткен ж�н. 
Ал жастар арасында кортеж мініп, жарыса 
түнгі тыныштықты бұзуға, қымбат к�йлек-
тер киіп, ата-ананың қал тасына салмақ 
салуға келіс пеймін. Бұл кейін пайда болды, 
– деді ұстаз.

Ал Астана қаласы Байтұрсынұлы атын-
дағы Binom school мектеп-лицейінің дирек-
торы Марс Сапарұлының айтуынша, мек-
теп бітіру кеші түлектер үшін білім бәсеке-
сіне бастар интеллектуалды кеш тұр ғысын-
да ұйымдастырылғаны дұрыс.

– Мектеп бітіру оқушының рефлексия 
беруімен аяқталуы керек деп ойлаймыз. Ал 
енді форматы: мұғалім, оқушы және ата-
ана арасында «Ашық хат», «Брифинг», 
«Тренингтер», «Сұхбат», «Подкаст» түрінде 
�ткізуге болады. Бұл рәсімдер әр тұлғаның 
�зіндік қабілетін ескере отырып, түлектерді 
жас математиктер, робототехниктер, шы-
ғар машыл оқушылар секілді топтарға б�-
ліп, ішкі уәжін қолдайтындай шаралар 
тү рінде болуы керек, – деді Марс Аблезов.

Яғни, мектеп бітіру кешін атап �тудің 
ж ұп-ж ұмыр форматын қа лыптастыру 
оқушы үшін де, ата-ана, ұстаз үшін де ке-
рек. Bмірдің ең бір алаңсыз, ең бір бақытты 
сәттерінің куәсі болған алтын ұя – мектеп 
кім-кімге болса да ыстық. Шетелдерде де 
мектеп бітіру кешін тойлаудың �зіндік 
дәстүрі бар. Мәселен, Швецияда оқушылар 
�з мектебінің алдында шерулетіп, міндетті 

түрде ән шырқайды. Кейін олардың ата-
аналары  әрқайсына «бой жету» аттестаты 
мен балалық шағындағы суреттерін тарту 
етеді. Ал Жапонияда оқу жылы наурызда 
аяқталады. Түлектер ән шырқап, халықтық 
билер билеп, айрықша хореографиялық 
шеру �ткізеді. Жігіттер іскерлік костюм, ал 
қыздар кимоно киеді. Израильдік мектеп 
бітіру салтанаты да ерекше. К�біне оқушы-
лар �здерінің ата-аналарына арнап сах-
налық к�рініс әзірлейді. Театрлан дырылған 
қойылым қойып, концерт, мюзикл және 
тағы басқа да мерекелік шаралар ұйым-
дастырады. Жалпы білім беру саласының 
мамандары мен педагогтер, ата-ана және 
оқу шылар бір-біріне алғыс айтып, қимас-
тықпен қоштасатын креативті форматта 
мектеп бітіру кешінің бағдарламасын жа-
сауға болады. 

ла ға, әр с
тердің ес
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бол ғаны д
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«СОҢҒЫ ҮКІМ»: 
КҮРЕСКЕ ТОЛЫ 
ӨМІР КӨРІНІСІ

Хал�ымызды� біртуар перзенті, �айраткер т!л"а, а"артушы 
Ахмет Байт!рсынов туралы жа�а фильм жары��а шы�ты. 
«Со�"ы 1кім» деп аталатын толы�метражды тарихи драма !лт 
!стазыны� к1реске толы та"дырыны� мәлім де беймәлім 
�ырын паш етеді.

СЫРЛЫСЫРЛЫ

Е
ліміздің білім 
ошақтарында соңғы 
қоңырау соғылып, 

оқушылардың мектеппен 
қоштасатын, түлектердің 
жаңа өмірге қанат қағып, 
қадам басатын аяулы шаққа 
санаулы ғана күндер қалды. 
«Тарыдай болып кіріп, 
таудай болып шыққан» 
шәкірт үшін мектеппен 
қоштасу – қимастық сезімге 
толы ең бір албырт шақ. 
Мектеп бітіруші түлектер 
дәстүрлі соңғы қоңырау 
соғылғаннан кейін 
мектеп бітіру кешін 
асыға күтетіні бар. 

«Соңғы үкім» тарихи кино-
драмасының алдын ала к�рсе-
тілімі Астанадағы кинотеатр-
лардың бірінде �ткізілді. Тұсау-
кесерге танымал актерлер, қоғам 
қайраткерлері, журналистер, 
Мә де ниет және ақпарат министрі 
қатысты. Туынды к�рсетілмес 
бұрын Ахмет Байтұрсынұлының 
суреттері қойылған шағын к�рме 
ұйымдастырылған. Келген к�-
рер  мен ұлт ұстазының картина-
ларын тамашалады. Қайраткер 
тұлға ту ралы фильмнің сценарий 
авто ры Ғалым Доскеннің ай-
туын ша, «Соңғы үкім» тарихи 
дра  масы нақты деректерге сүйе-
ніп түсіріл ген.

– Естеліктерінің �зінде қай-
шы тұстар кездеседі. Оның �зі 
қан шалықты рас екенін тексеріп 
алу керек. Сондықтан біз барын-
ша сол кездегі жағдайға, сол 
кездегі реалиге, сол кездегі саяси 
жағ дайға осы фильм жауап бере 
ала ма, жоқ па дегенге басымдық 
бер дік, – деді сценарий авторы, 
про дюсер Ғалым Доскен.

Фильмде Еуропаның айтулы 
университеттерін тәмамдаған, 
қа зақ зиялыларының алғашқы 
толқыны ұстаз деп мойындаған 

бастауыш сынып мұғалімінің 
�мір жолы туралы баяндалады. 
Сондай-ақ Ахмет Байтұрсын-
ұлы ның қазақ тіл білімінің негі-
зін са лып, X X ғасырдың бас 
ше ніндегі ірі түрколог ғалымдар 
оны қалай тең тұтқаны, оны 
жұрт  тың қата рына іліну жолын-
дағы құралы етуге білігі мен 
қай  ратын жұмса ғаны к�рсе тіле-
ді. Жалпы кинода ағартушы, 
пе да гог ғұмырының қилы кезең-
дері мен бұралаң сәт терінен тұ-
ра  тын 8 кезеңі к�рініс тауыпты. 
Басты р�лді белгілі актер Азамат 
Сатыбалды сомдаса, ұлт ұстазы-
ның адал жарын Дарья Алек сан-
дрова ойнаған.

«Соңғы үкім» тарихи кино-
драмасы Алматы, Семей қала-
лары мен Абай, Алматы, Жетісу 
облыс тарында түсірілгенін де 
айта кету керек. К�рерменнің к�з 
алдында �з елінің теңдігі мен 
ха қысын талмай жоқтаған күрес-
кердің ең бір бейнетті кездері 
келгендей. Bйткені к�пшілік 
басты р�лдегі кейіпкермен бірге 
екі сағат бойы �мір сүріп, сол 
ала сапыран заман ға к�шкендей 
күйде отырады.

Т1ркия астанасы Анкара 
�аласында Т:РКСОЙ халы�-
ара лы� !йымыны� Бас хат-
шысы С!лтан Раевты� «А� 
Ләй лек» драмасы �ойылды. 
Шы"арманы Нартай Беке-
жанов атында"ы @ызыл орда 
облысты� �аза� академиялы� 
музыкалы� драма театры ны� 
Aнерпаздары сахналады. 

Спектакль желісі жетім қыз-
дың қиын тағдыры арқылы �рі-
леді. Науқас әжесімен арадағы 
диалогқа негізделген қойылым 

қоғамдағы ащы шындықты бей-
нелей отырып, терең ой салады. 
Қазақ тіліндегі спектакльді к�ру-
ге келген жергілікті к�рермен 
�нер паздарға зор қошемет к�р-
сетті.

«Спектакль �ткен жылы ғана 
Түркістанда �ткен Raiymbek Fest I 
фестивалінде ең үздік әйел бей-
несін Жанардың р�лін сомдаған 
біздің жас қызымыз алды. Бізде 
негізі екі-ақ адам басты р�лде ой-
найды. Содан кейін екі кісі ғана 
эпизодқа қатысады, – деді қоюшы 
режиссер ?мір-Темір Хұсейін 
Жүсіпұлы. 

ТҮРКИЯДА «АҚ ЛӘЙЛЕК» 
ДРАМАСЫ САХНАЛАНДЫ

қîœûðàқîœûðà
Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

�мірдің ең бір алаңсыз, 
ең бір бақытты сәттерінің 

куәсі болған алтын ұя – 
мектеп кім-кімге болса да 

ыстық. Шетелдерде де мектеп 
бітіру кешін тойлаудың �зіндік 

дәстүрі бар. Мәселен, 
Швецияда оқушылар �з 

мектебінің алдында шерулетіп, 
міндетті түрде 
ән шырқайды. 


